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Cuvîntarea tovarăşului 
NICOLAE CEAUŞESCU
la plenara C.C. al P.C.R. 
din 16 — 17 decembrie

STIMAŢI TOVARĂŞI,

Plenara Comitetului Central a dez
bătut principalele probleme econo
mice ale planului şi bugetului de 
stat pe anul 1969 care trasează li
niile de dezvoltare a economiei noas
tre naţionale în al patrulea an al 
cincinalului, an cu o importanţă deo
sebită în realizarea Directivelor Con
gresului al IX-lea al partidului. Pre
vederile proiectului de plan şi de 
buget pornesc de la succesele obţi
nute de oamenii muncii din ţara 
noastră în dezvoltarea economiei, 
ştiinţei şi culturii în primii trei ani 
ai cincinalului; ele ţin seama, tot
odată, de cerinţele creşterii în rit
muri susţinute a întregii economii şi 
promovării progresului tehnic în 
toate ramurile producţiei materiale, 
urmăresc sporirea eficienţei activi
tăţii economice, ridicarea în conti
nuare a nivelului de trai material şi 
cultural al poporului nostru.

tn discuţiile de astăzi s-au eviden
ţiat multe probleme legate de dez
voltarea economiei ţării noastre, nu
meroase aspecte pozitive, cit şi unele 
neajunsuri şi lipsuri care persistă 
într-o serie de sectoare de activitate. 
Putem aprecia că dezbaterile au do
vedit competenţă în analizarea pro
blemelor de fond ale economiei, spi
rit de răspundere în tratarea sarci
nilor dezvoltării societăţii noastre so
cialiste. Acesta este un rezultat al 
{aptului că partidul a promovat şi 
promovează cu curaj în activitatea 
de partid şi de stat oameni care se 
preocupă continuu de ridicarea ni
velului calificării lor profesionale şi 
politice, tovarăşi ieşiţi din rîndurile 
clasei muncitoare, ale maselor celor
ce muncesc. animaţi de atK.imnia- 
profund faţă de cauza socialismului. 
Aceasta face ca organele noastre de 
conducere, de partid şi economice, 
să poată rezolva cu competenţă spo
rită problemele pe care le ridică dez
voltarea continuă a orînduirii noas
tre. Consider că acesta este un lucru 
pozitiv şi merită a fi subliniat în 
mod deosebit.

Este necesar ca şi în continuare 
să asigurăm în toate domeniile de 
activitate oameni competenţi, temei
nic pregătiţi, care să ştie să rezoive 
tot mai bine problemele: este timpul, 
tovarăşi, să facem acest lucru în 
toate domeniile de activitate. A tre
cut perioada diletantismului, acum se 
cere muncă, muncă şi iar muncă
deoarece rezolvarea fiecărei proble
me, oricît ar părea de măruntă, cere 
eforturi, pricepere, cunoştinţe temei
nice.

Problemele care au fost ridicate 
aici trebuie să constituie obiectul 
unei analize aprofundate; unele vor 
trebui incluse în plan, în măsura în 
care mijloacele materiale şi finan
ciare permit, iar celelalte — ţinînd
seama că cele mai multe se referă 
Ia măsuri organizatorice, tehnice — 
trebuie studiate de Comitetul Central, 
de organele economice, de minis
tere, de unităţile productive pentru 
a-şi găsi soluţionarea în activitatea 
practică. Comitetele judeţene de par
tid trebuie să analizeze, de aseme
nea, activitatea lor în spiritul celor 
evidenţiate în cadrul plenarei; cred 
că aceasta va fi de un real folos în 
perfecţionarea muncii lor viitoare.

Elementul determinant al avîntu- 
lui economiei noastre in actualul cin
cinal, al dezvoltării rapide a forţelor 
de producţie, 11 constituie justa re
partizare a venitului naţional între 
fondul de consum şi fondul de acu
mulare. Nu este un lucru nou, ci un 
lucru elementar că numai în măsura 
în care societatea, şi mai cu seamă 
societatea socialistă, repartizează just 
venitul naţional, asigură o pondere 
importantă fondului de acumulare, 
poate asigura progresul material şi 
spiritual şi, în cazul nostru, desăvîr- 
şirea construcţiei socialismului şi tre
cerea treptată spre comunism. De 
aceea, considerăm că prevederile 
congresului partidului şi ale Confe
rinţei Naţionale, care au subliniat 
necesitatea de a se aloca o parte în
semnată din venitul naţional pentru 
acumulări, constituie o linie justă, 
singura în stare să asigure mersul 
înainte al ţării noastre, triumful so
cialismului în România. Felul în care 
s-au aplicat şi se aplică în practică 
aceste indicaţii dovedeşte că Comi
tetul nostru Central, guvernul, orga
nele de partid şi de stat, îndeplinesc

neabătut linia trasată de congresul 
partidului şi de Conferinţa Naţională.

In cadrul programului partidului 
nostru de dezvoltare economică a 
ţării, în anii 1966—1968 s-au investit 
în economia naţională fonduri de 
peste 155 miliarde lei, ceea ce depă
şeşte investiţiile realizate în întrea
ga perioadă 1950—1960. Prin aceasta 
s-a putut asigura menţinerea unui 
ritm susţinut de dezvoltare a econo
miei, de industrializare socialistă a 
ţării. După cum ştiţi, în anii 1966— 
1968 ritmul de creştere a producţiei 
industriale este de 12,3 la sută — 
superior prevederilor cincinalului. 
Aceasta a asigurat consolidarea pozi
ţiei conducătoare a industriei în an
samblul economiei, a sporit în măsu
ră însemnată aportul ei la înzestra
rea tehnică a producţiei şi la extin
derea colaborării economice cu străi
nătatea. Nomenclatorul de fabricaţie 
al industriei româneşti s-a îmbogăţit 
cu noi produse de înaltă tehnicitate; 
s-a diversificat producţia bunurilor 
de consum. în multe ramuri indus
triale s-a dezvoltat procesul de valo
rificare superioară a resurselor na
turale, s-a ridicat gradul de prelu
crare a materiilor prime, s-a trecut 
la producerea unor sortimente valo
roase din punct de vedere economic. 
Putem spune, tovarăşi, că experien
ţa de pînă acum, bilanţul primilor 
trei ani ai cincinalului, confirmă în 
mod strălucit justeţea politicii econo
mice a partidului nostru, demonstrea
ză că mergem pe un drum bun — 
drumul progresului neîntrerupt al 
patriei.

însemnate succese au fost dobîn- 
dite în domeniul dezvoltării agricul
turii, pentru care s-au alocat sume 
Însemnate — superioare celor prevă- 
zute în cincinal — în vederea lărgi
rii bazei tehnico-materiaîe, a meca
nizării şi chimizării producţiei. Efor
turile depuse pentru perfecţionarea 
bazei matériáié, munca însufleţită a 
ţărănimii cooperatiste, a specialişti
lor, a tuturor lucrătorilor din agricul
tură, au asigurat creşterea producţiei 
vegetale şi animale: producţia medie 
anuală cin 1986—1968 a depăşit me
dia anilor 1961—1965 cu aproxima
tiv 24 la sută.

Alături de industrie şi agricultură, 
progrese însemnate s-au obţinut în 
primii trei ani ai cincinalului în con
strucţii, transporturi, comerţ, în sie- 
ra serviciilor, în toate sectoarele 
economice. Această dezvoltare sus
ţinută a economiei a determinat
— în condiţiile creşterii rapide a 
productivităţii muncii — sporirea 
forţei noastre de muncă, atragerea 
unor noi contingente de muncitori, 
tehnicieni şi ingineri în activilatea 
economică. Merită să fie subliniat 
faptul că în primii irei ani ai cinci
nalului au fost create în ramuriie 
neagricole aproape o jumătaie de mi
lion de noi locuri de muncă, ceea 
ce a contribuit la o mai bună folo
sire a forţei de muncă a ţării, la îm
bunătăţirea nivelului de trai al 
populaţiei.

Rezultatele obţinute în ramurile 
producţiei materiale, în sporirea pro
ductivităţii muncii şi utilizarea mai 
bună a resurselor economice se re
flectă sintetic in creşterea venitului 
naţional, într-un ritm mediu anual 
de circa 8 la sulă. Pe această bază 
s-a asigurat— concomitent cu înfăp
tuirea unui larg program de investiţii
— ridicarea veniturilor oamenilor 
muncii, sporirea volumului de măr
furi alimentare şi nealimentare des
tinate consumului, îmbunătăţirea con
diţiilor de locuit, creşterea nivelului 
cultural al populaţiei. în anul 1988, 
volumul desfacerilor de mărfuri cu 
amănuntul este cu 30 la sută mai 
mare decit în 1965. Construcţiile de 
locuinţe au căpătat o deosebită am
ploare; în 1966—1968 s-au dat în fo
losinţă peste 155 000 aparlamente, 
ceea ce a creat posibilitatea ca peste 
500 000 persoane să se mute în lo
cuinţe noi.

Aproape un sfert din fondurile bu
getului de stat se cheltuiesc penlru 
învăţămînt, cultură, artă, ştiinţă, o- 
crotirea sănătăţii şi alte acţiuni so
ciale. în anul 1960, pentru acţiuni 
social-culturale cheltuiam 14 miliarde 
lei; în 1965 am cheltuit 22 miliarde 
lei, în 1968 31 miliarde lei, iar în 
anul 1969 se prevăd 33 miliarde — 
cu 3,4 miliarde lei mai mult decît se 
stabilise în cincinal. Pentru învăţă
mînt în 1967 s-au alocat 7,4 miliar»
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de, iar în 1968 — 8 miliarde; pentru 
sănătate, în 1967 — 5,4 miliarde şl 
în 1968 — 6,1 miliarde. La capitolul 
alocaţii de stat pentru copii, în 1967 
s-au cheltuit 3 miliarde, iar în 1963 
— 3,3 miliarde; pentru asigurări so
ciale de stat în 1967 — aproape 8 
miliarde şi în 1968 — peste 9,5 mi
liarde, ceea ce reprezintă aproape 
dublarea fondului de pensii faţă de 
1965. Cheltuielile medii anuale pentru 
un elev în şcolile de cultură gene
rală au fost în ar.ul 1960 de 800 lei, 
în 1965 de 1 040 lei, în 1967 de 1 130 
lei şi în 1988 de 1 190; cheltuieiile 
medii anuaie pentru un student au 
fost in anul I960 de 10 655 lei, in 
1965 de 10 405, în 1967 — 11 160, în 
1968 — 11 800. In ceea ce priveşte 
casele de naştere, cheltuielile medii 
anuale pentru un pat au reprezentat 
in anul 1960 — 3 150 Iei, în anul 
1965 — 4 330 lei, în anul 1967 — 
4 800, iar în anul 1968 — 6 890, ceea 
ce înseamnă o creştere de circa 50 
la sută faţă de anul 1965 şi o dublare 
faţă de 1960. Pentru creşe, cheltuie
lile medii anuale pe un pat s-au mă
rit de la 3 000 în 1960 la 4 500 în 
1965 şi 4 940 în anul 1968, iar în 
spitale, de asemenea, cheltuielile au 
crescut penlru un pat de la 15 500 
în 1960, la 22 500 în 1965 şi la 23 700 
lei în 1963.

Toate acestea demonslrează pre
ocuparea consecventă a partidului 
nostru pentru îmbunătăţirea continuă 
a condiţiilor de viaţă ale poporului.

STIMAŢI TOVARĂŞI,

Dezvoltarea economiei naţionale şi 
ridicarea nivelului de trai al mase-
fol- în primii ani r, i jilj
ilustrează realismul programului ela
borat de Congresul al IX-lea, consti
tuie o puternică dovadă a holărîrii 
şi abnegaţiei cu care întregul nostru 
popor munceşte pentru îndeplinirea 
sa. Acum, la sfirşit de an, consta
tăm, de asemenea, cu satisfacţie că 
sarcinile de plan pe 1968 se înde
plinesc cu succes, iar în multe ra
muri şi domenii se depăşesc; inclu
siv Ministerul Industriei Chimice, 
căruia nu o dată i-am adus critici 
serioase, îşi îndeplineşte planul de 
producţie, obţinînd chiar o depăşire.

Fireşte, tovarăşi, în activitatea 
noastră penlru înfăptuirea planurilor 
economice lucrurile n-au mers şi nu 
vor merge uşor. Ştim cu toţii că rea
lizarea programului de dezvoltare a 
României socialiste s-a făcut cu e- 
forturi mari, foarte mari şi cu multe 
privaţiuni. Experienţa ne-a învăţat 
că trebuie să desfăşurăm o muncă 
intensă, plină de abnegaţie, pentru a 
duce la bun sfirşit marile obiective 
pe care ni le-am propus. în Directi
vele congresului, ale Conferinţei Na
ţionale, nu s-a lăsat nici un moment 
impresia ca actualul cincinal va li 
un plan uşor, care ne-ar da posibili
tatea să ducem o viaţă liniştită; dim
potrivă ,s-a subliniat de la început 
că va fi un plan vast şi complex, 
care cere eforturi serioase din par
tea clasei muncitoare, a ţărănimii, a 
intelectualilor, a întregului nostru 
popor — un plan care incumbă co
muniştilor o înaltă răspundere, care 
le cere să muncească zi şi noapte 
pentru îndeplinirea lui. Vreau să sub
liniez aici faptul că poporul nostru 
şi-a însuşit cu încredere şi entuziasm 
acest plan, înţeiegînd că de înfăptui
rea lui depinde progresul ţării, faptul 
că partidul nostru, comuniştii, şi-au 
îndeplinit şi-şi îndeplinesc cu cinste 
îndatoririle ce le revin în această 
operă grandioasă. Desigur, tovarăşi, 
într-o asemenea activitate apar greu
tăţi; in fiecare din aceşti ani au 
fost greutăţi şi a trebuit să le in- 
frîngem. Dar planul nu numai că a 
fost realizat ci, atît pe total, cit şi 
pe fiecare minister în parte, el a fost 
depăşit. Numai industria uşoară, de 
exemplu, a dat în plus anul acesta 
peste 3 miliarde Iei. Desigur, aceste 
succese nu le-au permis tovarăşilor 
respectivi să ducă o viaţă uşoară, 
dimpotrivă, le-au dat multă bătaie de 
cap; ei au muncit însă, dovedind că 
ştiu să valorifice din ce în ce mai 
bine posibilităţile şi resursele de 
care dispunem pentru mersul înainte 
al economiei. Dacă trebuie să criti
căm ceva în economia noastră, este 
tocmai faptul că nu peste tot reuşim 
încă să folosim pe deplin posibili
tăţile şi mijloacele existente. Avem 
rezerve importante pentru utilizarea

mai bună a mijloacelor materiale, 
pentru creşterea productivităţii mun
cii şi realizarea de economii. Este 
pozitiv că tovarăşii care au luat cu- 
vîntui aici s-au ocupat de aceste pro
bleme ale activităţii economice, de 
ceea ce trebuie să facem în viitor 
pentru a pune mai larg în  valoare 
rezervele existente, pentru a asigura 
progresul şi mai rapid al economiei.

Trebuie subliniat că dezvoltarea e- 
conomiei noastre în acest an a avut 
loc în condiţiile începerii acţiunii de 
experimentare şi aplicare a măsuri
lor adoptate de Conferinţa Naţiona
lă privind îmbunătăţirea conducerii 
şi planificării economiei, perfecţio
nării întregii vieţi sociale. Dezvolta
rea democraţiei economice, aplicarea 
largă a principiului muncii colective 
în economie, perfecţionarea planifi
cării, îmbunătăţirea organizării sis
temului bancar, acţiunea pentru or
ganizarea raţională a producţiei şi a 
muncii in întreprinderile industriale, 
agricole, de construcţii şi în alte uni
tăţi economice, reorganizarea admi- 
nistrativ-teritorială a ţării, cit şi alte 
măsuri înfăptuite în acest an, au sti
mulat iniţiativa maselor de oameni 
ai muncii, au creat condiţii mai bune 
pentru creşterea eficienţei întregii 
noastre activităţi economice.

Désigur, nu s'-atL realizat to ile  pre
vederile Conferinţei Naţionale pen
tru că, după cum ştiţi, noi ne-atn 
propus ca întreg acest complex de 
măsuri economice să iie tradus în 
iapt pînă la sîîrşitul anului 1970. E 
şi firesc să fie aşa penlru că nu 
puteam trece la aplicarea unor mă
suri de asemenea importanţă fără o 
experimentare temeinică, pe baza că
reia să ajungem la soluţiile cele mai

în continuare, tovarăşul Nicoiae 
Ceauşescu s-a referit la necesitatea 
dezvoltării iniţiativei ministerelor şi 
unităţilor economice, a lărgirii com
petenţelor acestora in organizarea şi 
conducerea producţiei, subliniind că 
aceasta trebuie să se realizeze în 
condiţiile şi pe baza întăririi con»- 
ducerii unitare, planificate, în lumina 
principiilor centralismului democra
tic, a economiei naţionale, în vede
rea folosirii cit mai eficiente şi mai 
raţionate a avuţiei naţionale, a mij
loacelor materiale şi financiare ale 
statului.

Tovarăşul Ceauşescu s-a referit 
apoi la ritmul de creştere prevăzut 
în planul pe 1959, care va fi în jur 
de 10,8 la sută faţă de realizările pre
liminate din 1968 spuriînd: există 
toate mijloacele materiale şi finan
ciare pentra a fi înfăptuit. Se prevăd 
sporuri mari în energetică, în side
rurgie, construcţii de maşini şi chi
mie; este de asemenea demn de sub
liniat faptul că industria bunurilor 
de consum va înregistra un ritm de 
creştere la nivelul celui stabilit pen- 
tm  grupa A. Desigur, tovarăşi, nu 
putem spune că astfel vom reuşi să 
satisfacem din belşug toate necesită
ţile de consum ale populaţiei, dar 
ritmul prevăzut va da posibilitatea 
sporirii fondului de marfă destinat 
nevoilor oamenilor muncii.

O problemă principală a planului 
de stat pe 1969, de care depinde dez
voltarea economiei noastre naţionale 
şi care trebuie să ne preocupe per
manent, este lărgirea bazei de mate
rii prime, valorificarea mai bună şi 
mai raţională a resurselor materiale 
pe care le avem. Din păcate, acţiu
nile de prospectare şi punere în va
loare a materiilor prime nu se des
făşoară în ritmui cuvenit. în geolo
gie avem rezultate bune, dar consi
derăm că acestea ar putea fi şi mai 
bune. Trebuie luate măsuri pentru ca 
activitatea Comitetului Geologic să 
se desfăşoare mai organizat, cu re
zultate superioare. La lucrările mi
niere pentru punerea în vaioare a 
rezervelor cunoscute pînă acum, 
există de asemenea o rămînere în 
urmă, în cea mai mare parte nejus
tificată, sau mai bine zis, „justifi
cată" prin lipsurile existente la Mi
nisterul Minelor. După cum s-a ară
tat în plenară, tovarăşii de la Mi
nisterul Minelor se mulţumesc de 
multe ori să invoce faptul că rezer
vele nu corespund parametrilor pre
conizaţi iniţial de cercetarea geolo
gică. Desigur se pot ivi unele nepo
triviri între evaluările prealabile şi 
cele efective ale rezervelor. Dar Mi
nisterul Minelor are datoria ca şi 
atunci cînd rezervele se dovedesc 
de calitate mai slabă să la măsuri 
pentru a le pune în exploatare. Sínt

o serie de minereuri — despre care 
se vorbeşte şi în proiectul de plan 
— puse de mult în evidenţă, pentru 
care nu s-au efectuat însă lucrările 
necesare şi nu s-au elaborat soluţiile 
tehnologice în vederea punerii lor 
în exploatare; din atfeastă cauză, deşi 
avem rezerve mari, sîntem nevoiţi 
să importăm produse ca alumina, 
sulful şi altele. Este necesar să atra
gem în mod serios atenţia Comite
tului Geologic, Ministerului Minelor, 
Ministerului Petrolului şi celorlalte 
ministere interesate să ia măsurile 
necesare pentru a asigura prospec
tarea rezervelor şi, mai cu seamă, 
buna valorificare a celor cunoscute.

în metalurgie, planul pe 1969 pre
vede sarcini importante; ele sini cu 
ceva sub prevederile cincinalului — 
şi aceasta se datoreşte întîrzierii pu
nerii in funcţiune a capacităţilor la 
Combinatul din Galaţi, precum şi 
faptului că nu s-a acţionat cu destulă 
fermitale pentru a se asigura folosi
rea mai bună a capacităţilor existen
te. Mă refer atît la oţeluri cit, mai 
cu seamă, la laminate. Laminarea nu 
se face întotdeauna după un pro
gram bine studiat, care să asigure ia 
timp proiilele necesare economiei, 
continuă să se livreze profile de di
mensiuni urai"mari, se înregistrează 
încă consumuri ridicate de metal; 
după calculele Comitetului dş Stai 
al Planificării, aceste pierderi se ri
dică la aproape 59 000 de tone de 
oţel în anul 1988. Considerăm de aceea 
că organizaţiile de partid din com
binatele metalurgice, primii secretari 
ai comitetelor judeţene trebuie să ia 
măsuri pentru a pune ordine în ac- 
tivitatea ai 
a asigura buna gospodărire a meta
lului. ţ

Unele cantităţi de oţeluri se pro
duc şi în întreprinderi ale Ministe
rului Construcţiilor de Maşini; totuşi 
ponderea hotărîtoare o are industria 
metalurgică. De aceea, pe bună drep
tate în proiectul de plan se sublinia
ză necesitatea ca Ministerul Meta
lurgiei să lichideze rapid neajunsu
rile din activitatea sa.

S-a vorbit mult în cadrul plenarei 
despre construcţiile de maşini; pro
iectul de pian pune sarcini mari în 
faţa acestei importante ramuri a in
dustriei noastre socialiste. Industria 
constructoare de maşini a crescut 
mult, se dezvoltă într-un ritm susţi
nut; ea acoperă într-o măsură tot 
mai însemnată necesarul de utilaje 
şi maşini. Dar, după cum aţi văzut, 
trebuie să importăm încă destul de 
multe maşini. Fireşte, niciodată — şi 
asta trebuie să ne fie clar — nu vom 
reuşi şi nici nu ne propunem să pro
ducem totul în ţară. Nimeni, nici o 
ţară nu poate realiza acest lucru. La 
acele utilaje şi maşini pe care ne-am 
angajat însă să le producem, şi pen
tru care avem capacităţi chiar pen
tru a exporta, ne aflăm încă la un

(Continuare în pag. a 11-a)

Pe c o o r d o n a te le
hărnicieiIprofil „Republica" Sibiu şi-a tri

mis, de multă vreme, ambasadorii 
vredniciei colective dincolo de gra
niţele ţării. Mobila executată aici, în 
mare parte pentru export, le-a fost 
bun vestitor al hărniciei, şi priceperii. 
Dovada? Inexistenţa refuzurilor de 
calitate. Şi, nu poate fi altfel dacă 
priveşti, bunăoară, mîiqile celor de 
la finisaj mîngîind lucioasele supra
feţe ale bufetului din componenţa 
bucătăriei cu nume diafan — ,(Da
fin", Dacă urmăreşti pe comunistul 
Gheorghe Lutz, în ai cărui ochi s-au 
strîns, parcă, grija şi responsabiliţâ- 
tea pentru cartea de -vizită a între
prinderii, pentru eforturile tuturor 
spre mai frumos, mai competitiv.

„Nu sîntem o unitate în care să 
fie prezent acel masiv sentiment al 
colosului industrial. Nu vă putem 
vorbi nici de excepţionale fapte de 
eroism — ne mărturisea Traian Şte- 
va, şeful secţiei a IlI-a. Avem, şi, a- 
ceasta e mîndria noastră, un colec
tiv harnic care s-a situat lună de 
luna pe coordonata realizărilor. Ca 
oriunde in frunte sínt totdeauna co
muniştii'şi,' printre aceştia, vrednicia 
celor doi e pilduitoare".

„Faptul că, lună de lună, realiză
rile lor ating 120—130 la sută, este 
un indiciu al dragostei de muncă, la 
fel cum necurmata lor prezenţă în 
acelaşi loc de muncă vorbeşte de 
sudura sufletească ce s-a statornicit 
între ei şi colectivul în care lucrea
ză, între ei şi ■ realităţile unităţii

.urel PÍnlanu, secretarul 
biroului de partid. Priviţi-1 pe Lutz 
ocupindu-se de cei doi elevi a căror 
pregătire o are in grijă şi veţi vedea 
grija comunistului pentru tovarăşul 
care va pune, 'mîine umărul alături 
de el. Urmăriţi-1 pe Munleanu, ve
nind zilnic cu o punctualitate mate
matică, la serviciu, pregătindu-şi locul 
de muncă în aşa fel ca, încă din pri
mele minute, orice pierdere de vre
me să fie exclusă

Privesc frumoasele „Dafin", cuie
rele „TiA", mesele „Regent", îmi a- 
duc aminte că vor cutreiera meridia
nele pentru a face mai frumoase că
minele în U.R.S.S., pe meleagurile 
Albionului, în ţara surizătoarelor la
lele, ori în locurile în care ceardaşul 
este atit de îndrăgit, şi sentimentul 
vredniciei nucleului de comunişti, a 
colectivului do aici îmi apare ca a- 
vînd alte dimensiuni, alte nuanţe va
lorice. Modeşti pînă la negarea ori
cărei contribuţii „de seamă", comu
niştii cu care am stat de vorbă, ’ fie 
că e vorba de Dumitru Munteanu, 
Gheorghe Lutz, Aurel Pîrîianu, de 
Mihai Krampus, nu au. nici în privi
rea deschisă, sinceră, nici în franche
ţea vorbei ori a gestului, nimic care 
să izbească prin singularitate.-Şi par
că mi-e greu să cred ceea ce-mi şop
tise Traian Şteva, conducîndu-ne 
prin halele spaţioase, cu atmosfera

sonică tăiată de stridenţa circulale- 
lor tăind potecă în lemn: „îl vedeţi 
cit pare de blajin Munteanu aci la 
locul de muncă? Să-l vedeţi în şe
dinţă cînd te prinde în foarfecă cri
ticii . . . "

#
Inginerul Ion Gogoaşă a fost ales 

secretarul comitetului de partid de la 
„Republica". Pentru multe motive, 
biografia lui, priceperea dar, mai ales 
acea constantă a paşilor ureînd, prin 
muncă, drumul greu al devenirii 
muncitoreşti, comuniste, ne-au în
demnat să-i solicităm o destăiinuire, 
o retrospectivă. „Vă rog foarte mult 
să nu mă amintiţi. Sínt de-abia de 
o lună ales şi, vai, cite am de făcut, 
de învăţat!", In faţa insistenţelor ne-a 
făcut o concesie: „să discutăm peste 
trei luni".

Trebuie să spun, însă, măcar atît 
că, în munca politică de aici, se sim
te deja un suflu care prevesteşte 
noul, îndrăzneala, spiritul organiza- 
toric.Ceea ce ni se pare esenţial esle, 
insă, credinţa generală a comuniştilor 
de aici că, acum, tocmai- e] este omul 
de care au nevoie.

. .. N-am aşternut nici un rind din 
cele de mai sus cu gîndul că am 
consemnat extraordinare izbînzi, ner 

ieşite—dfn—matca" 
cotidianului. Dar, să nu uităm că 
fluviul gigantic n-ar însemna mai 
nimic fără zestrea afluenţilor .. .

VICTOR DOMŞA

Cu p la n u l  an u a l 
în d e p l i n i t

Ziua de 16 decembrie a. c. pentru 
harnicul colectiv al Întreprinderii de 
mezeluri şi conserve de carne Sibiu 
a constituit data cînd s-a înregistrat 
un succes remarcabil: îndeplinirea sar
cinilor anuale ale planului de pro
ducţie. Vina la data respectivă, pe 
lingă ceilalţi indicatori, la sarcina 
producţiei marfă vîndută şi încasată 
s-a înregistrat o depăşire de 4,1 la 
sută, iar Ia beneficiu de 16 la sută.

In perioada ce a mai rămas din 
an vor fi date suplimentar 125 tone 
preparate carne, 130 tone conserve 
de carne. Producţia globală suplimen
tară va însuma 8,6 milioane lei, pro
ducţia marjă vîndută şi încasată de
12.5 milioane lei, iar beneficiile circa
2.5 milioane lei.

Realizarea planului pe anul in curs 
constituie premisele trecerii în bune 
condiţiuni la îndeplinirea sarcinilor 
pe 1969 —  cel de-al patrulea an al 
cincinalului —  la ridicarea perma- 
netă a eficientei economice a între
prinderii.

Printre fruntaşele secţiei tricotaje a fabricii „Drapelul roşu“, îşi înscrie numele şj Magdalena Alămorean realizînd 
pe maşini circulare de tricotat cu diametru mare, tricot metraj pentru pulovere bărbăteşti, de damă şi copii
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nivel scăzut de Integrare — adică de 
producere a utilajului în totalitatea 
sa. Importăm din păcate uneori par
tea cea mai costisitoare — apara
tura, mecanica fină — deoarece am 
început cu producerea părţii brute a 
utilajelor. E dorinţa noastră, a tuturor, 
să scurtăm cît mai mult timpul de 
asimilare a producerii utilajelor în 
totalitatea lor. In acest scop se şi 
acordă Ministerului Construcţiilor de 
Maşini investiţii mari. Sint în curs 
de construcţie o serie de întreprin
deri de înaltă tehnicitate, menite să 
rezolve nu numai problema construi
rii maşinilor, dar şi a fabricării ma
terialelor, a oţelurilor fine, aliate, 
pentru că, să ne fie limpede, chiar 
dacă aveam capacităţile de producţie, 
nu am putea produce dacă ne-ar 
lipsi materialele necesare. Este un 
întreg proces — şi trebuie să înţele
gem că avem datoria să scurtăm cît 
mai mult acest proces.

Nu există astăzi judeţ unde să nu 
avem o întreprindere, mai mare sau 
mai mică, constructoare de maşini. 
Este necesar să luăm măsuri pentru 
a urgenta dezvoltarea construcţiilor 
de maşini, pentru a însuşi şi a pro
duce în ţară cea mai mare parte din 
aparatura şi utilajele de înaltă teh
nicitate — aceasta este singura cale 
de creştere a eficienţei acestui im
portant sector economic. După cum 
aţi văzut, în perioada 1966—1969 s-au 
dat în plus pentru investiţii în acest 
sector aproape 4 miliarde de lei. 
Aceasta are drept scop să creăm 
condiţii pentru a produce cît mai 
mult, renunţînd la importuri din 
străinătate pentru produsele ce le 
putem produce în ţară. în programul 
pe anul 1969 s-a scos de la import 
utilaj în valoare de 400 milioane iei- 
valută, stabilindu-se ca acesta să iie 
produs în ţară. De asemenea, s-a pus 
problema să trecem în întregime la 
producerea în ţară a liniei de 150 000 
de tone pentru îngrăşăminte chimice 
•— linie pe care o avem în curs de 
însuşire. Avem posibilitatea ca atît 
în actualul cincinal, dar mai cu sea
mă în cincinalul următor, să renun
ţăm complet la importuri în acest 
domeniu.

Problema dezvoltării construcţiei 
de maşini a lost înscrisă în directi
vele Congresului al IX-lea şi dezvol
tată intr-un şir de programe speciale 
pentru ramura respectivă; ea stă în 
atenţia Comitetului Executiv al Co
mitetului Central al Pariiduîui Co
munist Român şi a guvernului, şl 
este necesar ca şi comitetele judeţe
ne de partid să-i acorde mai multă 
atenţie pentru a urgenta înfăptuirea 
programului pe care ni l-am propus.

Considerăm că măsurile luate în 
domeniul construcţiilor de maşini 
creează condiţii ca programul pre
văzut pentru 1969 să iie realizat; este 
necesar însă ca şi celelalte ministere 
care produc maşini — cum este Mi
nisterul Industriei Uşoare care are 
cîteva uzine şi care produce utilaje 
foarte bune pentru nevoile acestei 
ramuri — să acorde atenţie folosirii 
depline a capacităţilor de care dis
pun. Dispunem în prezent în con
strucţia de maşini de o bază temei
nică, care ne dă posibilitatea să ne 
punem şi să rezolvăm probleme de 
înaltă tehnicitate, să renunţăm trep
tat la o serie de importuri de ma
şini şi utilaje. Se cere însă ministe
relor şi comitetelor judeţene de par
tid să nu lase această sarcină numai 
pe seama Ministerului Construcţiilor 
de Maşini. Ministerele care au ate
liere de piese de schimb — unele au 
chiar adevărate uzine, mai bune de
cit ale Industriei Construcţiilor de 
Maşini — trebuie să ia măsuri pen
tru a folosi în întregime capacită
ţile şi forţa de muncă de care dis
pun, să aducă o contribuţie cît mai 
activă Ia îndeplinirea sarcinilor sta
bilite în domeniul construcţiilor de 
maşini. Avem convingerea că vom 
reuşi să realizăm cu succes acest 
program.

Nu aş dori să vorbesc prea mult 
de industria chimică. în  plenară s-a 
vorbit despre acest sector, s-au fă
cut unele critici Ia adresa ministeru
lui. Ceea ce este prevăzut în pla
nul pe 1969 pentru chimie este posi
bil de realizat; există chiar premise 
ca în domeniul îngrăşămintelor. Mi
nisterul Industriei Chimice, să poată 
face o surpriză Consiliului Superior 
al Agriculturii, dîndu-i unele canti
tăţi de îngrăşăminte în plus. Există 
această posibilitate şi dacă tovarăşii 
dîn industria chimică vor realiza mă- 

.<rile care s-au stabilit, ea se poate 
transforma în realitate.

Nu doresc să mă ocup amănunţit 
de problemele industriei lemnului. 
Aş vrea insă să atrag atenţia pri
milor secretari şi miniştrilor că in 
planul pe 1969 s-a considerat nece- 
sar să se reducă, faţă de propunerile 
iniţiale, planul de tăiere pentru a 
asigura o exploatare mai raţională 

fondului nostru forestier. Ţinînd 
s ama de această reducere şi de fap
tul că în 1970 va avea loc o nouă 
restringere a exploatării forestiere, 
ministerele, comitetele judeţene de 
partid vor trebui să ia măsurile ne
cesare pentru înlocuirea lemnului cu 
alte materiale. Este o problemă care 
nu priveşte numai actualul plan cin
cinal ci şi cincinalul următor, dez
voltarea în perspectivă a acestei ra
muri, a întregii economii naţionale. 
Şi anul viilor va trebui să mergem 
pe aceeaşi linie, pentru că aşa ne 
dictează interesele generale ale ţării. 
Consider că Ministerul Economiei Fo
restiere are Capacitatea sa realizeze 
planul care H revine in 1969.

Probleme mai serioase sínt, după 
părerea mea, în industria alimenta-^.

ră. Şi in această ramură planul s-a 
realizat in ansamblu, cu unele minu
suri la citeva produse, avem însă 
rămineri in urmă in valoriiicarea 
produselor alimentare — in special 
în producţia de conserve, produse 
lactate şl carne. Exportăm unele pro
duse alimentare in mod nerentabil, 
tocmai pentru că nu s-a acordat în
treaga atenţie prelucrării superioare 
a materiei prime. Fabricile de con
serve nu au lucrat din plin in 1968, 
iar unele dintre ele, deşi termenul 
de punere în producţie a expirat de 
doi ani, nu lucrează nici acum cu 
toată capacitatea. în general, in in
dustria alimentară, cu toate rezulta
tele obţinute, există fncă lipsuri se
rioase datorită faptului că multă vre
me nu s-a acordat atenţia cuvenită 
dezvoltării acestei ramuri. Tocmai de 
aceea, în acest plan se prevăd in
vestiţii suplimentare in industria ali
mentară. S-a pus problema elaborării 
unui program special de valorificare 
superioară a materiei prime alimen
tare, a tît pentru nevoile interne, cît 
şi pentru asigurarea unui export mal 
rentabil. Cred că plenara va îl de 
acord să cerem tovarăşilor care lu
crează în acest sector să ia toate 
măsurile ca încă în cursul anului 
viitor să se înregistreze o îmbunătă
ţire substanţială in activitatea indus
triei noastre alimentare. Sínt de a- 
cord că in acest sector trebuie pusă 
mai multă ordine şi în ce priveşte 
folosirea raţională a producţiei de 
lapte. Va trebui întocmit un program 
special prin care să punem capăt 
transportului neraţional de lapte 
dintr-un judeţ în altul. Cu investiţii 
simple, cu utilaje produse în ţară, să 
rezolvăm mai bine, începînd cu a- 
nul viilor şi continuînd în următorii 
ani, problemele acestei ramuri foarte 
importante a industriei noastre.

Nu doresc să vorbesc prea mult 
despre industria uşoară; aici s-a lu
crat bine, cu rezultate satisfăcătoare. 
Programul stabilit a fost realizat şi 
depăşit, calitatea producţiei s-a îm
bunătăţit — deşi mai sínt şi aici lip
suri. Ţin să subliniez că industria 
uşoară poate fi dată ca exemplu de 
felul cum se ocupă pentru folosirea 
cît mai completă a capacităţilor de 
producţie. Rezultatele bune din in
dustria uşoară arată că greutăţile — 
de orice natură — pot fi învinse 
dacă se organizează bine munca, 
dacă se conduce cu pricepere, cu 
suflet, sectorul încredinţat. Sínt con
vins că prevederile de plan ce re
vin industriei uşoare vor fi nu numai 
realizate dar şi depăşite, dîndu-se 
astfel pentru fondul pieţii o canti
tate mai mare de produse in sorti
mente cît mai variate.

în ce priveşte agricultura, rezul
tatele obţinute în primii trei ani ai 
cincinalului sínt bune; prevederile 
planului se realizează, cu toată sece
ta din acest an. în ramura zooteh
nică avem numărul de animale pre
văzut, ba chiar putem spune că la 
unele specii am ajuns ia nivelul sta
bilit în plan pentru 1970. Deci, s-ar 
putea spune că lucrurile merg bine. 
în aprecierea rezultatelor trebuie să 
avem însă în vedere că în acest sec
tor Congresul al IX-lea a prevăzut 
sarcini ceva mai modeste şi că, pe 
parcurs s-au luat o serie de măsuri 
suplimentare pentru sporirea produc
ţiei agricole.

în ce priveşte anul 1969, cred că 
există posibilităţi să se realizeze pro
ducţia de griu şi de porumb înscrisă 
în plan. Dacă se vor executa în cele 
mai bune condiţiuni lucrările agri
cole, aşa cum recomandă ştiinţa a- 
gricolă, se va putea obţine chiar mai 
mult decit se prevede în pian. Re
zultatele obţinute în condiţiile de se
cetă ale acestui an sínt concludente 
în această privinţă; există coopera
tive unde s-au făcut arături de bună 
calitate şi s-au executat toate mun
cile la timp şl care au obţinut 3 000 
kg la porumb, şi cooperative unde 
pentru că aceste lucrări nu s-au tăcut 
la vreme s-a obţinut 900—1 100 kg 
la hectar. Fiecare dintre noi cunoaş
tem asemenea exemple care arată că 
totul depinde de executarea Ia timp 
şi în bune condiţiuni a lucrărilor a- 
gricole. Anul acesta vom avea mal 
multe îngrăşăminte, vom avea o su
prafaţă mai mare irigată — şi toate 
acestea trebuie să se reflecte în pro
ducţii suplimentare.

O problemă importantă care con
sider că trebuie subliniată în cadrul 
plenarei noastre este aceea a creş
terii animalelor şi păsărilor. Pentru 
a îmbunătăţi aprovizionarea cu car
ne, lapte, ouă, va trebui să ne ocu
păm serios de creşterea efectivelor 
de bovine, porci, păsări. Va trebui 
să luăm măsuri pentru a asigura 
creşterea în greutate a animalelor 
prevăzute pentru tăiere; dacă la nu
mărul total de bovine şi porcine care 
se sacrifică înlr-un an — am realiza 
numai cite 10 kilograme în plus pe 
cap de animal, s-ar obţine un spor 
de producţie de 30 000 tone carne. 
Aceasta ne-ar permite să îmbună
tăţim aprovizionarea populaţiei şi ă 
industriei alimentare şi ne-ar da şi 
posibilitatea de a exporta. Avem re
zerve mari în această privinţă, şi fac 
apel la primii secretari ai comitetelor 
judeţene, la toţi lucrătorii din agri
cultură, să depună eforturi pentru 
a organiza şi dezvolta cit mai intens 
creşterea şi îngrăşarea animalelor în 
cooperative, în întreprinderile agri
cole de stat, in gospodăriile Indivi
duale. Cred că trebuie să criticăm 
faptul că Consiliul Superior al Agri
culturii şi Uniunea Cooperativelor 
Agricole au neglijat sporirea efecti
velor de animale în cooperative şi 
chiar in Întreprinderile agricole de 
stat. în sectorul de stat, creşterea 
electivelor de animale realizată tn 
primii trei ani ai cincinalului este 
relativ mică, şi de aceea s-a pre
văzut pentru 1969 o creştere mai ac

centuată —, dar tot mică In raport 
cu posibilităţile.

Pentru 1970 va trebui să facem un 
efort şi mai mare. Comitetele jude
ţene de partid, organele agricole tre
buie să asigure condiţiile necesare 
pentru sporirea efectivelor de porci, 
îndeosebi de scroafe, precum şi a 
celor de vaci şi păsări, unde se poa
te realiza un progres rapid. Avem 
experienţă tn această privinţă — şi 
mulţi dintre dumneavoastră îşi aduc 
aminte de perioada cînd am terminat 
cooperativizarea şi cînd intr-un an 
şi jumătate am ridicat foarte mult 
cifra efectivelor de animale. Printr-o 
largă mobilizare a forţelor, prin 
muncă voluntară s-au făcut a- 
tunci construcţii bune şi ieftine fără 
multe investiţii, s-au găsit mijloace 
să se cumpere animale cu credite 
minime. Trebuie să dezvoltăm aceas
tă experienţă, să facem eforturi mai 
serioase în cooperative pentru creş
terea efectivelor de animale — a- 
ceasta iiind şi o cale de creştere 
substanţială a veniturilor ţăranilor.

S-a stabilit prin statut ca tn 
cooperativele agricole de producţie 
18—25 la sută din venituri să se 
consacre acumulării, fntăririi econo
mice a cooperativelor. Unde se duc 
banij aceştia nu prea se vede. Co
mitetul de Stat al Planificării trebuie 
să exercite un control atent în acest 
domeniu, pentru a vedea cum se in
vestesc aceste fonduri, pentru a aju
ta Ia buna orientare a investiţiilor. 
Cooperativele reunesc mii de ţărani; 
multe au fn frunte preşedinţi buni, 
dar trebuie să avem în vedere că 
una era gospodărirea a 3 hectare şi 
alta este administrarea a 3 000, 4 000 
sau 5 000 de hectare, gestionarea a 
mai multor milioane de lei. Este 
necesar ca atît Comitetul de Stat al 
Planificării, cît şi Uniunea Naţională 
a Cooperativelor şi Consiliul Supe
rior al Agriculturii să acorde un spri
jin mai eficace cooperativelor în fo
losirea mijloacelor materiale şi uma
ne, în organizarea producţiei, in 
gospodărirea avuţiei de care dispun 
atît în interesul general al economiei 
cît şi al bunăstării ţărănimii. Trebuie 
pusă mai multă ordine în acest sec
tor foarte important al economiei 
noastre, acţionind cu hotărîre pentru 
dezvoltarea şi buna folosire a bazei 
materiale a agriculturii cooperatiste.

Aş vrea să mă refer pe scurt şi la 
problema pomicultxrrii şi viticulturii. 
Am investit mult in acest domeniu, 
am dat credite pe 10—12 ani. Dar 
sínt zone unde viile şi pomii sínt 
neîngrijiţi. Deşi a trecut perioada 
cînd trebuiau să intre pe rod, unele 
livezi şi vii nu au început să produ
că. Eu rog pe tovarăşii care lucrea
ză în agricultură, precum şi pe pri
mii secretari ai comitetelor judeţene 
să acorde o deosebită atenţie acestei 
probleme. Uniunea şi Direcţia Agri
colă Judeţeană au un aparat destul 
de mare, de aproximativ 100 de oa
meni la un loc, şi în fiecare coope
rativă avem cite un inginer agronom 
plătit de stat*— deci reprezentant al 
statului, funcţionar de stat care tre
buie să răspundă de aplicarea poli
ticii statului în agricultură. Şi preşe
dintele cooperativei e obligat prin 
statut şi prin lege să execute dispo
ziţiile consiliului popular judeţean, 
ale Consiliului Superior al Agricul
turii. Mi se pare însă că tovarăşii 
care conduc aceste sectoare preferă 
să lucreze cu circulari în loc să des
făşoare o muncă organizatorică, o 
conducere concretă.

Uneori intrizierile în efectuarea 
lucrărilor agricole se justifică prin 
starea nefavorabilă a timpului. Tre
buie oare un timp special pentru a 
efectua lucrările agricole? Munca a- 
gricolă trebuie făcută in condiţiile 
oferite de natură şi pe care noi nu 
le siâpînim încă. Dacă o să aşteptăm 
întotdeauna condiţiile cele mai opti
me, nu o să facem o agricultură a- 
vansată, intensivă, cu producţii sta
bile. Şi trebuie să spunem că în a- 
nul 1968 au fost decifienţe în agri
cultură din acest punct de vedere, 
deşi condiţiunile climatice ne obligau 
să lucrăm mai bine. Aş ruga să se 
tragă toate învăţămintele din lipsu
rile pe care le-am avut in acest an, 
să luăm măsuri pentru a pune ordine 
în sectorul agricol, începînd de sus 
pînă jos. Agricultura trebuie să se 
încadreze în programul economic ge
neral. Trebuie să respectăm intere
sele de grup, cooperatiste, dar trebuie 
să acordăm totodată o deosebită a- 
tenţie intereselor generale ale eco
nomiei, ale societăţii noastre, de care 
depinde pină la urmă bunăstarea fie
cărui cetăţean.

Problema folosirii fondului funciar 
trebuie, de asemenea, judecată cu 
toată răspunderea şi trebuie să luăm 
cele mai serioase măsuri pentru a 
pune capăt risipei, pentru a aplica 
riguros legea privind conservarea 
terenului agricol. Din 1960 pină a- 
cum, prin planurile de îndiguiri, fn 
fiecare an ni s-au promis zeci de mii 
de hectare, iar cînd facem bilanţul 
apare nu o majorare, ci o diminuare 
a suprafeţei agricole. Eu rog pe pri
mii secretari şi pe tovarăşii care lu
crează fn agricultură să acorde toată 
atenţia acestei probleme, să ia mă
suri pentru punerea tn producţie a 
întregii suprafeţe, pentru a nu mai 
admite nici cea mal mică risipă a 
suprafeţei agricole.

Sini deficienţe şi în acţiunea de 
irigaţie. Deşi ni se dau toate asigu
rările că planul va fi iniăptuit pînă 
în 1970, totuşi au rămas numai doi 
ani şi avem încă 400 000 de hectare 
de realizat, dintre care cea mai mare 
parte aparţinînd sectorului de stat. 
Rog pe tovarăşii care lucrează în 
acest sector să acorde cea mai mare 
atenţie măsurilor pentru îndeplinirea 
programului de iiigaţii Primii secre
tari să analizeze posibilităţile de in

tensificare a lucrărilor de Irigaţii, cn 
măsuri necostisitoare, in cooperati
vele agricole. Este necesar să facem 
totul pentru a realiza în întregime
irigaţiile prevăzute fn plan.

O problemă asupra căreia s-au fă
cut referiri tn plenară este proble
ma legumiculturii. Acum un an s-a 
tntocmit un nou program pentru dez
voltarea acestui sector, alocîndu-se 
aproximativ 400 de milioane lei şl 
materiale necesare. Este adevărat că, 
deşi a fost secetă, agricultura a reu
şit să asigure legumele necesare, li- 
vrînd, prin fondul central, cu 36 la 
sută mai mult decit în 1967. Este o 
creştere bună, dar o cantitate impor
tantă de legume populaţia a cumpă
rat-o din sectorul particular. Produc
ţiile de legume puteau ii mai mari 
dacă se luau măsuri de asigurare a 
apei. S-a resimţit totodată lipsa se
minţei. Consiliul Superior al Agricul
turii trebuie să ia măsuri pentru a 
nu lăsa Ia voia întîmplării problema, 
deosebit de importantă a seminţelor. 
Institutul de cercetări de specialitate 
trebuie să devină producător de să- 
mînţă pentru legumicultura. Este ne
cesar să punem hotărît în aplicare 
măsurile stabilite pentru ca în cîţiva 
ani să rezolvăm definitiv problema 
asigurării seminţelor şi legumelor. 
Eu aş ruga pe tovarăşii prim secre
tari să se preocupe cu atenţie de a- 
sigurarea suprafeţelor prevăzute pen
tru legumicultura.

Am insistat mai mult asupra agri
culturii deoarece consider că aceasta 
ridică probleme deosebit de serioase; 
ele şi-au găsit numai în parte rezol
varea şi de aceea necesită încă o 
muncă serioasă, zilnică, neîntreruptă. 
Trebuie să îmbunătăţim şi munca or
ganizaţiilor de partid de Ia sate. în 
fabrică toată lumea ştie că secreta
rul de partid, comuniştii, se ocupă 
în primul rînd de producţie; în sat, 
de asemenea, comuniştii, secretarul 
de partid, trebuie să acorde princi
pala atenţie producţiei agricole. Pro- 
biema centrală Ia sate este produc
ţia agricolă şi trebuie să judecăm 
munca secretarului comunal, a orga
nizaţiei de partid, a tuturor comu
niştilor, în raport cu rezultatele ob
ţinute în creşterea producţiei agri
cole.

Se ştie că s-au făcut paşi Însem
naţi în îmbunătăţirea activităţii în
treprinderilor agricole de stat, însă 
mai avem multe de făcut în acest 
sector. Avem încă un personal prea 
numeros; am discutat în primăvară 
să efectuăm unele experimentări — nu 
ştiu la ce rezultate 4-a ajuns, pentru că 
tovarăşilor de la Departamenlul I.A.S. 
le trebuie cam mult pentru experi
mentare — peniru a reduce perso
nalul din întreprinderile de stat. Nu
mai aşa se poate asigura creşterea 
productivităţii muncii şi ieftinirea 
produselor, se poate pune ordinea 
necesară în întreprinderile agricole 
de stat. Aş dori, de asemenea, să 
subliniez că problema disciplinei şi 
activităţii organizatorice lasă de do
rit şi în unele cooperative agricole 
de producţie. în primul rind este ne
cesar să se ia măsuri hotărîte pentru 
respectarea fermă a obligaţiilor asu
mate de cooperative în contractele 
încheiate cu statul, pentru livrarea 
integrală a producţiei destinate fon
dului central.

S-au ridicat şi unele probleme cu 
privire la transporturi, care merită 
să fie analizate. Este necesar să gă
sim soluţii pentru organizarea mai 
bună a transportului auto; va trebui 
ca în cel mai scurt timp să-l subor
donăm organelor judeţene. Nu vreau 
să mă opresc special asupra activi
tăţii din cooperaţie şi industria lo
cală, deoarece problemele ridicate 
pentru celelalte sectoare sínt valabile 
in bună măsură şi pentru aceste do
menii.

Aş dori să insist puţin asupra pro
blemei investiţiilor Avem prevăzut 
pentru anul viitor un volum de in
vestiţii de 63,3 miliarde, cu o depă
şire de 3,1 miliarde faţă de cincinal. 
Cu toate măsurile luate, trebuie spus 
însă că ponderea cheltuielilor pentru 
construcţii-montaj în totalul investi
ţiilor continuă să fie foarte mare; 
alît miniştrii cît şi primii-secretari 
trebuie să acţioneze mai energic în 
scopul reducerii ponderii acestor 
cheltuieli. Facem încă construcţii 
scumpe, supradimensionate. Cred că 
uşor putem asigura o reducere a 
cheltuielilor pe această cale de 10—15 
la sută, fără să se afecteze realizarea 
planului de investiţii. Aceasta ne-ar 
aduce economii şi de materiale, şi de 
bani, şi de forţă de muncă pe care 
le putem utiliza în alte domenii de 
activitate; în definitiv, nu clădirea, 
ci utilajele determină creşterea pro
ducţiei. Noi am dezbătut cu fiecare 
minister în parte aceste probleme, 
dar rog şi pe primii secretari să exa
mineze fiecare acţiune tn mod con
cret, să manifeste mai multă exigen
ţă, să adopte măsuri mai ferme pen
tru îndeplinirea sarcinii de a reduce 
ponderea cheltuielilor pentru con
strucţii-montaj.

O altă problemă importantă legată 
de realizarea investiţiilor este pune
rea la timp în producţie a noilor 
capacităţi. Deşi s-a redus durata de 
punere în funcţiune, ea continuă să 
iie mare, depăşind uneori 2—3 ani 
chiar şi la capacităţi care — printr-o 
mai bună concentrare a mijloacelor 
şi cadrelor — ar putea ii terminate 
in 1—2 ani. Anul acesta trebuie să 
acţionăm intens pentru a scurta dura
ta de execuţie a investiţiilor.

Printre problemele deosebit de im
portante a!e activităţii noastre eco
nomice este, de asemenea, aceea a 
realizării la timp a parametrilor pro
iectaţi şi folosirii depline a utilaje
lor. în cursul anului 1969 trebuie să 
lichidăm situaţia existentă astăzi, 
cînd un mare număr de maşini stau

neiolosite. Această »tare de lucruri 
este de neadmis şl — deşi o discu
tăm de ani de zile — se acţionează 
incă foarte timid pentru remedierea 
ei. în curînd vor fi luate o serie de 
măsuri, printre care scurtarea terme
nelor de amortizare, cu scopul de a 
impulsiona folosirea mai eficientă a 
fondurilor fixe, de a asigura o ro
taţie mai rapidă a mijloacelor mate
riale, de a spori eficienţa activităţii 
noastre economice. Eu aş ruga pe 
primii-secretari ca în acest domeniu 
să fie neiertători, să nu admită nimă
nui nici un fel de justificare; numai 
acţionind cu hotărîre pentru buna 
folosire a mijloacelor materiale vom 
putea obţine rezultatele pe care le do
rim în dezvoltarea societăţii noastre 
socialiste.

în dezbateri s-au făcut o serie de 
remarci critice cu privire la eficienţa 
cercetării ştiinţifice. Doresc să subli
niez că orientarea dată încă de con
gresul partidului de a lega mai strîns 
cercetarea cu producţia s-a realizat 
încet; din păcate la unii cercetători 
există încă reţineri, sau mai bine- 
zis un fel de teamă de producţie, de 
confruntarea cu realitatea. Cerceta
rea ştiinţifică trebuie să fie mai 
strîns legată cu producţia; scopul ei 
este de a fi cît mai iute aplicată fn 
practică. Dacă unele ţări avansate 
realizează o înaltă dezvoltare econo
mică, aceasta se datoreşte tocmai 
faptului că asigură introducerea ra
pidă a descoperirilor ştiinţifice fn 
producţie. Ciclul — cercetare de la
borator, staţie pilot, producţie in
dustrială — trebuie să fie cît mai 
scuri; cu cît acest ciclu este mai 
mic, cu atît este mai mare eficienţa 
cercetării. Noi spunem că cercetarea 
reprezintă o forţă materială de pro
ducţie; dar poate fi astfel denumită 
cercetarea care durează 10 ani de 
zile pînă să obţină un nou produs, 
sau care, uneori, nu se soldează cu 
nimic? Este evident că în asemenea 
condiţii, cercetarea ştiinţifică nu 
poate avea elicienţa necesară.

Iată de ce trebuie să Înţelegem 
— şi apelez şi la membrii Comitetu
lui Central care lucrează in dome
niul cercetării ştiinţifice — că este 
necesar să acţionăm cu hotărîre pen
tru a realiza o cotitură în domeniul 
legării cercetării ştiinţiiice de prac- 
tică. Programul prezentat plenarei 
este un început modest, aş putea 
spune, dar care marchează totuşi în- 
cercarea de a asigura ca rezultatul 
cercetării să fie cît mai iute valori
ficat în producţie. Va trebui să dez
voltăm şi să finanţăm acele cerce
tări care sínt duse pînă Ia capăf; 
nu avem nevoie doar de cercetări 
care se încheie prin procese ver
bale, în care se obţin numai rezul
tate de laborator. Cercetarea se poate 
considera incheiată numai în mo
mentul cînd se transferă întreprinde
rilor, cînd — cu concursul cercetă
torilor — se materializează în pro
ducţie. Orice activitate omenească ce 
nu produce nimic util societăţii este 
fără valoare; tot astfel şl cercetarea 
fără finalitate — indiferent de cine 
este întreprinsă şi de scopul în care 
se realizează — neavînd valoare nu 
poaie fi finanţată.

Trebuie să aşezăm mai ferm cer
cetarea pe baze economice, contrac
tuale. Desigur, nu mă reier aici la 
istorie, la filozofie, deşi şi acoio tre
buie să ştim ce probleme se studia
ză, ce teme se abordează; am în ve
dere în special cercetarea în dome
niul ştiinţelor tehnice, chimice, bio
logice, care sínt direct legate de pro
ducţie şi unde însăşi cercetarea fun
damentală se dezvoltă rapid tocmai 
pentru a servi cercetării aplicative, 
în acest spirit dorim să se acţioneze 
în organizarea activităţii de cerce
tare şi aş ruga pe tovarăşii care lu
crează in acest sector, mai ales pe 
cei care sínt membri ai Comitetului 
Central, să acorde sprijinul lor activ 
acestei acţiuni. Trebuie să schimbăm 
mentalitatea acumulată în decursul 
timpului că activitatea de cercetare 
se poate reduce la publicarea de stu
dii în reviste sau prezentarea de re
ferate la congrese ştiinţiiice interna
ţionale şi interne. Ca în toate dome
niile, şi omul de ştiinţă trebuie apre
ciat şi remunerat nu după titlul pe 
care îl posedă, ci după rezultatele 
efective dobîndite în munca sa; a- 
ceasta corespunde pe deplin princi
piilor eticii noastre socialiste.

Trebuie să spunem, tovarăşi, că 
ţara noastră dispune in sfera ştiin
ţei de forţe umane remarcabile, că 
avem cercetători şl savanţi de sea
mă, care pot aduce o contribuţie de 
preţ la progresul general al econo
miei, al întregii societăţi. Este nece
sar ca toate aceste forţe să fie bine 
organizate, concentrate spre direcţii 
esenţiale, ca rodul muncii şi creaţiei 
lor să-şi găsească o rapidă şi efi
cientă aplicare în practică. Din pă
cate în această privinţă se manifestă 
încă deficienţe. Ministerele poartă în 
mare parte răspunderea pentru ne- 
introducerea în producţie a rezulta
telor ce s-au obţinut pînă acum. Pen
tru că, totuşi, dintr-o recentă anali
ză a rezultat că avem circa 140 de 
teme de cercetare, pe care le putem 
aplica în producţie, probleme solu
ţionate nu acum o lună, ci unele cu 
10 ani în urmă; unde au fost minis
terele şi alte organe centrale, Con
siliul Naţional, Comitetul de Stat al 
Planificării, de ce au ignorat această 
valoroasă sursă de cîştiguri pentru 
economia naţională, pentru societa
tea noastră? Ele au datoria să se 
ocupe îndeaproape de valorificarea 
acestor rezultate. Comitetele judeţe
ne care au pe teritoriul lor instituţii 
de cercetare, de învăţămînl, labora
toare, trebuie, de asemenea, să acor
de mai multă atenţie acestor domenii 
de activitate, utilizării în economie

a rezultatelor cercetării. Cred că este 
bună propunerea făcută aici ca în 

, viitor activitatea de cercetare să fie 
oglindită in plan şi să fie raportată 
atit Maiii Adunări Naţionale cit şi 
plenarei Comitetului Central, ca în 
oricare alt sector de muncă.

tn plenară s-a vorbit, de asemenea, 
de comerţul exterior. Cred că aţi 
reţinut din materiale că această ac
tivitate s-a desfăşurat într-un ritm 
destul de bun, că a crescut amploa
rea comerţului nostru exterior. S-au 
luat măsuri pentru organizarea mai 
bună a acestui sector. Totuşi trebuie 
să arăt că se menţine fncă tendinţa 
de a apela uşor la importuri şi con
sider că avem posibilităţi mari de a 
reduce, chiar în 1969, importurile la 
o serie de materiale şi piese de 
schimb. Trebuie totodată să ne pre
ocupăm de a asigura exporturile pre
văzute şi cbiar de a Ie spori. Şl nu 
este vorba numai de a exporta canti
tatea de produse stabilită; o deose
bită importanţă are problema eficien
ţei comerţului nostru exterior. Reali
tatea este, tovarăşi, că valorificăm 
fncă cu slabă eficienţă unele produse. 
Cu o prelucrare suplimentară am pu
tea mări mult valoarea exporturilor 
şi va trebui să ne îndreptăm atenţia 
în această direcţie, pentru a creşte 
continuu eficienţa comerţului exte
rior, pentru a crea condiţiuni de 
echilibrare a balanţei. Sínt însă şi 
deficienţe de altă natură, deficienţe 
ale organizaţiilor de comerţ exterior, 
care nu întotdeauna se preocupă să 
valorifice cît mai bine şi să caute să 
cumpere cît mai avantajos; lupta a- 
ceasta pentru a cumpăra ieftin şi a 
vinde cu preţ bun nu a intrat încă 
în spiritul, în sîngele fiecărei orga
nizaţii economice, al fiecărui lucră
tor din comerţul exterior.

Doresc să atrag atenţia primilor 
secretari ai comitetelor judeţene care 
au pe teritoriul lor unităţi economice 
ce produc pentru export să se ocupe 
cu toată seriozitatea de această pro
blemă, să urmărească îndeaproape 
felul în care se vînd produsele 
respective în străinătate. Va trebui 
să schimbăm sistemul actual, astfel 
ca situaţia financiară a întreprinde
rilor producătoare pentru export să 
oglindescă mai direct şi rezultatele 
comerţului exterior. De asemenea, va 
trebui să luăm măsuri pentru o sta
bilire mai judicioasă a preţurilor in
terne la produsele destinate expor
tului; această problemă va trebui să 
iie rezolvată de Consiliul de Miniştri. 
Astăzi, pe întreprinderea producătoa
re nu o interesează ce se face cu 
produsul ei la comerţul exterior. Va 
trebui să legăm mai strîns producă
torii de desfacerea mărfurilor, astfel 
incit venitul lor să depindă direct 
de felul în care au valorificat marfa. 
Sigur, va trebui să ne gindim şi ia 
întărirea mijloacelor de control în 
acest domeniu, pentru ca problemele 
valorificării, inclusiv stabilirea pre
ţurilor să nu mai lie lăsate la latitu
dinea fiecăruia. Necesitatea întăririi 
controlului asupra stabilirii preţuri
lor a fost dovedită de experienţa a- 
nuiui acesta. Este cunoscut că în sta
bilirea preţurilor la legume şl fructe 
s-a lărgit competenţa consiliilor 
populare, a Consiliului Superior al 
Agriculturii şi a Comitetului pentru 
Preţuri. Aceste organe au mers însă 
pe linia majorări preţurilor la pro
ducători, ceea ce s-a răsirînt asupra 
eficienţei exportului, precum şi asu
pra preţurilor cu amănuntul. în a- 
ceaslă privinţă o lipsă mare are Co
mitetul pentru Preţuri, care avea 
dreplul şi obligaţia să controleze mo
dul de stabilire a preţurilor. Şi con
siliile populare au aprobat cu uşu
rinţă majorarea preţurilor la legume 
şi fructe.

în alte sectoare avem o mai bună 
politică de preţuri; se ştie că o par
te din producţia bunurilor de con
sum se stabileşte prin plan, la pre
ţuri mici, care să asigure populaţiei 
cu venituri mai restrînse posibilita
tea să se aprovţzioneze în condiţii 
bune. Chiar şi în cazul cînd am fost 
nevoiţi să luăm măsuri de majorare 
a unor preţuri şi tarife, determinate 
de necesitatea acoperirii cheltuieli
lor, s-a avut în vedere ca populaţia 
care realizează venituri mai mici să 
fie compensată în mod corespunză
tor. Astfel, au fost acordate indem
nizaţii celor cu salarii mici pentru 
plata chiriei şi combustibilului. în 
acelaşi scop s-a luat măsura ca ac
ţiunea de îmbunătăţire a salarizării, 
prevăzută a începe în 1968, să în
ceapă de fapt din 1967, cînd peste 
un milion de oameni, îndeosebi din 
cei cu venituri mici, au beneficiat 
de mărirea salariului. Ca urmare a 
îmbunătăţirii salarizării, în primii trei 
ani ai cincinalului salariul real a 
crescut cu 9,5 la sută.

Pe baza dezvoltării continue a eco
nomiei, Sn anul viitor se vor înre
gistra noi creşteri ale nivelului de 
trai al populaţiei de Ia oraşe şi sate, 
satislacerea în condiţiuni mai bune 
a cerinţelor lor materiale şi spiritu
ale. Pentru 1969 sínt prevăzute spo
ruri de salarii însumînd 4 miliarde 
lei, ceea ce va asigura o creştere de
5,1 la sută a salariului real. Începînd 
din luna ianuarie 1969, acţiunea de 
majorare a salariilor se va aplica 
corpului didactic — care va primi 
în medie un spor de circa 19 la 
sută, bineînţeles diferenţiat pe grade 
de învăţămînt; urmează, de aseme
nea, să se treacă în mod eşalonat Ia 
majorarea salariilor lucrătorilor din 
toate ramurile economiei naţionale, 
începind cu industria alimentară şi 
din alte ramuri în care se realizea
ză salarii medii mai scăzute. în 
cursul anului viitor se va realiza de 
fapt generalizarea îmbunătăţirii sa
larizării. Totodată, în 1969 vor spori

şi veniturile băneşti ale ţărănimii, 
destinate consumului, cu aproximativ 
6 la sulă.

O altă problemă asupra căreia aş 
vrea să mă opresc este aceea a noii 
reglementări a impozitului agricol, 
în prezent noi cheltuim de la bugetul 
statului 5 430 milioane Iei pentru ac
ţiunile social-economice şi gospodă
reşti de Ia comune, din care 1 240 
milioane lei pentru lucrările de com
batere a dăunătorilor şi epizootiilor 
în agricultură, precum şi pentru alte 
acţiuni agro-zoo-veterinare, 500 mi
lioane Iei pentru drumuri comunale 
şi lucrări edilitar-gospodăreşti, 930 
milioane lei pentru sănătate, 2 435 
milioane lei pentru învăţămînt, cul
tură şi artă şi 320 milioane lei pen
tru întreţinerea organelor comunale. 
Este cunoscut că în alte ţări fiecare 
comună îşi are bugetul propriu şi 
îşi acoperă cheltuielile numai din ve
niturile sale. La noi, înainte de 1955 
impozitul agricol era de 1 600—1 750 
milioane lei. Or, pornind de la fap
tul că în anul trecut impozitul agri
col reprezenta doar cca. 47 la sută 
faţă de cel din 1955, ţinînd seama de 
creşterea veniturilor ţărănimii şi de 
necesitatea aşezării impozitului pe 
baze mai echitabile, s-au elaborat 
noi norme de stabilire a impozitelor, 
în funcţie de veniturile agricole rea
lizate, şi nu de suprafaţa deţinută, 
ca in prezent. Trebuie menţionat că 
şi în urma reaşezării impozitului a- 
gricol, suma totală a acestuia va fi 
cu 400—500 milioane lei mai mică 
decit în 1955. Din analiza modului 
de repartizare a impozitului agricol 
rezultă că acesta scade cu mat mult 
de 50 Ia sută în 290 de cooperative, 
pînă Ia 50 la sută în 690 cooperative 
şi pînă Ia 25 la sută în 1 060 coope
rative. Deci, în peste 2 000 coopera
tive din 4 678 cite sínt tn ţara noas
tră, cooperatorii vor plăti un impo
zit mai mic decit în prezent. De ase- 
mmenea, î j  538 cooperative se va 
plăti acelaşi impozit, tar în 2 100 coo
perative impozitul va creşte faţă de 
cel de azi. Desigur, chiar în cadrul 
aceleiaşi cooperative, unii vor plăti 
ceva mai mult, dar mulţi cooperatori 
vor plăti mai puţin decit astăzi. Aşe
zarea pe această bază a impozitului 
agricol este mult mai echitabilă, ve
nind în avantajul cooperatorilor cu 
venituri mai mici, îndeosebi al ace
lora din zonele de deal şi munte. 
Proiectul de lege privind reaşezarea 
impozitului agricol a fost dezbătut 
în toate cooperativele, în adunări ge
nerale, şi a fost apreciat ca fiind un 
sistem mai just, mai echitabil, de 
participare a ţăranilor la eforturile 
statului nostru pentru înflorirea vie
ţii sociale a satelor, a întregii noas
tre ţări.

In legătură cu aceasta se poate 
pune întrebarea dacă este mai bine 
să se perceapă impozitul direct de la 
cooperator, şi nu global de la coope
rativă, cum se proceda pînă acum. 
Socotim că, după cum fiecare sala
riat, plăteşte impozit în raport cu 
cîştigurile sale, tot aşa fiecare ţă
ran trebuie să plătească statului un 
impozit corespunzător veniturilor pe 
care Ie realizează. Aceasta este legă
tura sa materială cu statul. In do
meniul impozitelor, noi creasem un 
anonimat în relaţiile statului cu ţără
nimea şi acesta nu a fost just. Fie
care cetăţean trebuie să ştie că nu 
are numai drepturi, ci şi anumite o- 
bligaţii faţă de stat. Toţi cetăţenii 
patriei trebuie să ştie că au datoria 
să contribuie la eforturile pentru 
dezvoltarea societăţii, pentru îmbu
nătăţirea vieţii generale, pentru apă
rarea ţării. Sintern un partid de gu- 
vernămînt, avem răspunderea con
ducerii ţării şi trebuie să arătăm des
chis oamenilor realitatea; aceasta în
seamnă a asigura participarea 
poporului la conducerea statului. Să 
explicăm poporului tot ce am făcut, 
tot ce mai trebuie să facem, toate 
măsurile pentru că numai aşa ne va 
înţelege şi ne va preţui!

Partidul şi statul nostru acţionează 
cu toată hotărîrea pentru a asigura 
creşterea nivelului de viaţă al în
tregului popor. Dacă ne referim doar 
la construcţia de locuinţe trebuie 
să arătăm că anul viitor vom face, 
în loc de 62 000 de apartamente, cît 
se prevăzuse în cincinal pentru 1969, 
aproape 90 000 de apartamente. O 
bună parte din acestea vor fi locuin
ţe mai ieftine, unde chiriile vor fi 
chiar sub cele dinainte de majorare; 
facem aceasta tocmai spre a asigura 
diferitelor categorii de oameni ai 
muncii cu salarii mai reduse posi- 
bililăţi şj condiţii mai bune de locuit, 
în 1970 ne gindim să construim 
110 000—120 000 deşi aceasta va cere 
un mare efort. Dar vrem, tocmai să 
rezolvăm cît mai repede problema 
locuinţelor. Toate aceste măsuri cas 
sporirea cheltuielilor soefal-culturale, 
care sínt mai mari decit cele prevă
zute în cincinal cu 3,4 miliarde, nu
mărul sporit de apartamente, creşte- 
rea salariului real pînă în 1970 cil 
2d 25 la sută faţă de 1965, vor face 
să se realizeze cu succes sarcinile 
trasate de Congresul al IX-)ea în do
meniul ridicării nivelului de trai al 
poporului.

Aş dori să închei, tovarăşi, sub
liniind încă o dată că proiectul pla
nului de stat şi proiectul de buget 
pe 1969 sínt in concordanţă cu Di- 
rectivele Congresului al IX-lea al 
partidului, corespund posibilităţilor 
noastre economice şi asigură dezvol
tarea ascendentă a economiei, creş
terea nivelului de viaţă al poporului 
nostru. îndeplinirea planului celui 
de-al patrulea an al cincinalului va 
reprezenta o nouă treaptă pe drumul 
ascendent al poporului nostru srre  
prosperitate şl progres, pe drumul 
înfloririi României socialiste.
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Lucrările celei de-a Xll-a se
siuni a celei de-a V-a legislaturi 
a Marii Adunări Naţionale au lost 
reluate miercuri dimineaţa în şe
dinţa plenara.

Acum, cind In întreaga ţară, 
se face bilanţul rodnic al reali
zărilor obţinute în anul care se 
încheie, marele sfat al tării se în
truneşte pentru a dezbate noile 
direcţii de dezvoltare a României 
socialiste în viitorul an.

Potrivit principiului sesiunilor 
deschise, in perioada de la prima 
şedinţă plenară, lucrările s-au des
făşurat în comisii permanente, 
care au examinat proiectele de 
legi de pe ordinea de zi ale actua
lei sesiuni, ce urmează a fi dez
bătute şi aprobate de forul su
prem al tării.

La ora 10 sosesc în sala de şe
dinţe conducătorii partidului şi 
statului, care sínt întîmpinati cu 
vii şi îndelungi aplauze de întrega 
asistenţă.

în loja din dreapta incintei au 
luat loc tovarăşii: Nicolae 
Ceauşescu, Ion Gheorghe Maurer, 
Emil Bodnaraş, Chtvu Stoica, 
Paul Niculescu-Mizil, Virgil Tro
lin, Ilié Verdeţ, Maxim Berghianu, 
Florin Dănălache, Constantin Drá
gán, Janos Fazekas, Petre Lupu, 
Manea Mănescu, Gheorghe Rădu- 
lescu, Leonte Răutu, Vasile Vîlcu.

în loja din stingă se aflau mem
brii Consiliului de Stat.

Alături de deputaţi, la lucrările 
sesiunii, participă numeroşi invi
taţi: conducători ai instituţiilor
centrale şi organizaţiilor obşteşti, 
activişti de partid şi de stat, per
sonalităţi ale vieţii economice, 
ştiinţifice şi culturale.

în sală se află, de asemenea, 
şefi ai misiunilor diplomatice a- 
creditaţi în ţara noastră, precum 
şi ziarişti români şi corespondenţi 
ai presei străine.

Lucrările şedinţei au fost des
chise de preşedintele Marii Adu
nări Naţionale, Ştefan Voltec, 
care în numele Biroului M.A.N., 
a supus aprobării deputaţilor pen
tru actuala şedinţă plenară a se
siunii următoarea ordine de zi:

— Proiectul de Lege pentru 
adoptarea planului de stat al eco
nomiei naţionale pe anul 1969.

— Proiectul de Lege pentru a- 
doptarea bugetului de stat pe 
anul 1969.

— Proiectul de Lege pentru mo
dificarea Legii nr. 2/1968 privind 
organizarea administrativă a teri
toriului Republicii Socialiste Ro
mânia.

Marea Adunare Naţională a vo
tat în unanimitate ordinea de zi.

Ţinîndu-se seama de strînsa le
gătură dintre planul de stat şi bu
getul de stat, Biroul Marii Adu
nării Naţionale a propus, de ase
menea, ca dezbaterea cu privire 
la aceste două proiecte de legi să 
se facă împreună, urmînd ca dis
cuţia pe articole şi votarea să 
aibă loc separat pentru fiecare 
proiect de lege.

Propunerea a fost adoptată în 
unanimitate.

Intrîndu-se în ordinea de zi, to- 
varăşul Maxim Berghianu, mem
bru al Comitetului Executiv al 
C.C. al P.C.R., preşedintele Comi
tetului de Stat al Planificării a 
prezentat expunerea la Proiectul 
de Lege pentru adoptarea planu
lui de stat al economiei naţionale 
pe anul 1969.

în continuare, ministrul finan
ţelor, Virgil Pîrvu, a făcut expu
nerea la Proiectul de Lege pentru 
adoptarea bugetului de stat pe 
anul 1969.

Deputatul Aurel Vijoli, preşe
dintele Comisiei economico-finan- 
ciare a prezentat raportul acestei 
comisii şi a celorlalte comisii per
manente ale M.A.N. asupra pro
iectelor de legi în discuţie.

A început apoi dezbaterea ge
nerală la proiectele de legi pen
tru adoptarea planului de stat al 
economiei naţionale şi pentru a- 
doptarea bugetului de stat pe 
anul 1969.

Au luat cuvîntul deputaţii:. Ne- 
cuiai Ayaciii, uiiöctoi generai a. 
Combinatului siderurgic din Hu
nedoara, Virgil Cazacu, secretar 
al Comitetului municipal Bucu
reşti al P.C.R., Gheorghe Paloş, 
prim-secretar al Comitetului jude
ţean Gorj al P.C.R., preşedintele 
Consiliului popular judeţean, Ion 
Creangă, rectorul Universităţii 
„Al. I. Cuza" din Iaşi, Alexandru 
Sencovid, ministrul industriei 
uşoare, Nicolae Mănescu, direc
torul general al Sistemului hidro
energetic şi de navigaţie — Por
ţile de Fier, Mihai Ubornyi, vice
preşedinte al Uniunii naţionale a 
cooperativelor agricole de produc
ţie, Ioana Dincă, tehnician la Uzi
nele textile „7 Noiembrie" din 
Capitală, Matei Ghigiu, ministrul 
de construcţii pentru industria 
chimică şi rafinării, loan Brad, 
vicepreşedinte al Comitetului de 
stat pentru cultură şi artă, Fllip 
Geltz, vicepreşedinte al Uniunii 
centrale a cooperativelor de con
sum, Vioreî Uibaru, preşedintele 
cooperativei agricole de producţie 
din comuna Lensuheim, judeţul 
Timiş şi Mihai Marlnescu, minis
trul Industriei Construcţiilor de 
Maşini.

Lucrările sesiunii continuă.

(Agerpres)

E xpunerea asu p ra  Proiectului de Lege
pentru adoptarea planului de stat al economiei naţionale 

pe anul 1969 prezentat de tovarăşul Maxim Berghianu, 
preşedintele Comitetului de Stat al Planificării

Anul care se încheie, a arătat vor
bitorul, este un an de efervescenţă 
creatoare, de succese care, însumate 
celor anterioare, atestă afirmarea tot 
mai puternică a României socialiste 
ca o ţară cu o economie dinamică, 
în plin proces de creştere şi moder
nizare. Datele preliminare arată că 
sarcinile planificate vor fi depăşite 
la majoritatea indicatorilor.

Utilizarea mai bună a fondurilor 
productive, perfecţionarea organizării 
producţiei şi a muncii, creşterea efi
cienţei în toate domeniile de activi
tate s-au concretizat in creşterea 
producţiei industriale cu circa 11,2 
la sută, depăşindu-se cu 4,6 miliarde 
lei prevederile iniţiale. în acelaşi 
timp, productivitatea muncii în indus
trie a sporit cu circa 8 la sută fată 
de 7,3 la sută cit s-a prevăzut în 
plan, iar volumul beneficiilor a de
păşit cu 1,5 miliarde lei pe cel sta
bilit.

Producţia agricolă din acest an a 
satisfăcut nevoile populaţiei şi ale 
industriei, deşi condiţiile climatice 
au fost mai puţin favorabile. Rezul
tate bune s-au obţinut în creşterea 
şeptelului şi a producţiei animaliere, 
domenii în care prevederile planului 
cincinal pentru anul 1968 au fost de
păşite. A continuat procesul de me
canizare şi chimizare, de extindere 
a suprafeţelor irigate şi a altor ame
najări funciare; au fost investite 
fonduri însemnate pentru dezvolta
rea legumiculturii şi a sectorului 
zootehnic.

La bilanţul pozitiv pe anul 1968 se 
adaugă şi realizarea unui volum de 
investiţii care depăşeşte cu 1,3 mi
liarde lei pe cel planificat iniţial şi 
cu 13,5 la sută pe cel înfăptuit în 
1967. Activitatea pe acest tărîm s-a 
îmbunătăţit fată de anii precedenţi, 
dar nu au fost învinse întotdeauna 
şi în întregime dificultăţile şi nea
junsurile în asigurarea cu proiecte 
şi utilaje, în aprovizionarea ritmică 
şi organizarea şantierelor de con
strucţii. Din aceste cauze un număr 
de circa 50 capacităţi şi obiective 
productive nu vor fi date în funcţiu
ne pină la sfîrşitul acestui an, in
fluenţau) negativ . . producţia apuliji 
viitor. Recuperarea întirzierilor ră
ni ine o sarcină de primă importantă, 
care impune măsuri imediate şi efi
ciente.

Venitul naţional creşte in 1968 cu 
circa 7 la sută, situindu-se peste ni
velul stabilit prin planul cincinal. 
S-au creat astfel condiţii ca venitu
rile populaţiei să crească fată de 
anul 1967 cu aproape 10 miliarde lei. 
A început experimentarea noului 
sistem de salarizare, care o daiă cu 
majorarea salariilor, va contribui la 
o mai judicioasă repartiţie a venitu
rilor în raport eu cantitatea şi cali
tatea muncii. Volumul vinzărilor de 
mărfuri prin comerţ a fost depăşit, 
s-a îmbunătăţit aprovizionarea popu
laţiei, deşi au existat unele greutăţi, 
datorate mai ales insuficientei preo
cupări a unităţilor comerciale privind 
buna gospodărire şi dirijare a fon
dului de mărfuri. S-au construit noi 
spaţii de învăţămînt, noi unităţi cul
turale şi de ocrotire a sănătăţii şi 
s-au dat în folosinţă populaţiei peste 
57 de mii de apartamente. Sínt rea
lizări care demonstrează o dată mai 
mult că pe măsura dezvoltării pro
ducţiei materiale şi a creşterii efi
cientei economice se înfăptuieşte sis
tematic politica partidului de ridicare 
a nivelului de trai, material şi cul
tural.

In cronica anului 1968 este de con
semnat, ca un fapt de o deosebită În
semnătate, începerea aplicării în via
ţă a hotărlrilor Conferinţei Naţiona
le a P.C.R.

Teste realizările din cursul 
tui an evidenţiază în chip convingă
tor caracterul ştiinţific al politicii 
partidului nostru, realismul planu
lui, justeţea opţiunilor privind dez
voltarea echilibrată a economiei; ele 
demonstrează elocvent entuziasmul 
cu care întregul popor înfăptuieşte 
politica partidului, succesul cu 
care partidul îşi îndeplineşte 
rolul conducător in viaţa economică 
şi socială a tării.

Expunînd In continuare proiectul 
planului de stat pe anul 1969, tova
răşul Maxim Berghianu a subliniat 
că el se înscrie pe coordonatele cin
cinalului si creează condiţii pentru 
Îndeplinirea obiectivelor stabilite de 
Congresul al IX-lea al partidului pe 
perioada 1966—1970.

Partidul nostru acordă o deosebită 
importantă producţiei materiale şi se 
preocupă in mod constant de dez
voltarea economiei naţionale ca ele
ment fundamental al propăşirii Între
gii societăţi.

Proiectul de plan pe anul 1969 are 
ca trăsătură distinctivă menţinerea 
în continuare a unul ritm ridicat de 
creştere a producţiei industriale, 
condiţie esenţială pentru progresul 
multilateral al ţării. Volumul produc
ţiei industriale va fi in anul viitor 
cu 10,8 la sută mai mare decit rea
lizările preliminate pe 1968. Dacă ţi
nem cont de nivelul de dezvoltare 
la care se va situa industria în anul 
viitor, înseamnă că in primii patru 
ani ai cincinalului ritmul mediu anual

de creştere a acestei ramuri va fi de 
11,9 Ia sută în Ioc de 11,4 la sută 
cit a fost prevăzut iniţial.

Impetuoasa dezvoltare a economiei 
determină o sporire accentuată a ne
voilor de resurse energetice. Ţara 
noastră a depus şi depune în con
tinuare eforturi susţinute pentru a 
asigura în cit mai mare măsură a- 
ceste nevoi din resurse interne. In 
acelaşi timp, echilibrul şi structura 
balanţei energetice impun importul 
unor cantităţi de ţiţei paralel cu a- 
plicarea unui regim sever de eco
nomii şi valorificarea tuturor resur
selor şi economisirea acestora.

In cadrul producţiei de combusti
bili şi în concordantă cu rezervele 
geologice de hidrocarburi, producţia 
prevăzută la extracţia de ţiţei şi gaze 
se situează la nivelul cincinalului. La 
cărbuni s-a proiectat o creştere cu 
440 mii de tone peste prevederile 
anterioare, ceea ce reflectă preocu
parea de a spori mai rapid parti
ciparea acestui combustibil la îmbu
nătăţirea balanţei energetice.

Proporţiile atinse în economia na
ţională necesită cantităti mereu mai 
mari de metal. în lumina acestor rea- 
lităti, proiectul de plan stabileşte o 
creştere în ritm susţinut a industriei 
metalurgice. Faţă de anul în curs, 
producţia totală de oţel urmează să 
crească cu 15,8 la sută ajungînd la 
aproximativ 5,5 milioane tone. Pro
ducţia de oteluri aliate, deşi se pre
vede să sporească cu 31 la sută, este 
Încă insuficientă în raport cu nevoile 
economiei, urmînd să fie dezvoltată 
în continuare în anii următori. In 
metalurgia neferoasă, principalele e- 
forturi sínt îndreptate spre industria 
aluminiului, metal tot mai mult so
licitat în eronomia modernă.

Cu toată dezvoltarea producţiei in
terne de laminate, satisfacerea nevoi
lor creseînde ale economiei impune 
importuri relativ mari de metal.

Nu cred că mai este necesar de 
demonstrat rolul determinant pe care 
11 are industria construcţiilor de ma
şini în menţinerea dinamismului şi 
modernizarea continuă a întregii e- 
conomîi naţionale. Avfnd in vedere 
tocmai importanta covîrşitoare a a- 
cestei ramuri, in proiectul planului 
pe amil 1969 sínt stabilite sarcini 
care asigură lărgirea şi diversi
ficarea producţiei, ridicarea nivelu
lui tehnic şi calitativ al maşinilor, 
utilajelor şi instalaţiilor. Producţia 
întregii ramuri urmează să crească 
cu 13,6 la sută fată de 1968, gama 
produselor lSrgindu-se cu aproxima
tiv 100 de noi tipuri de maşini, uti
laje şi instalaţii.

Reierindu-se apoi la modul de fo- 
losire a parcului de maşini-unelte, 
vorbitorul a arătat că deşi în ultimii 
ani gradul de încărcare a acestor 
maşini a crescut, el este încă nesa
tisfăcător. In majoritatea atelierelor 
de întreţinere şi reparaţii ale princi
palelor ministere industriale se lu
crează de regulă înlr-un singur 
schimb şi doar izolat în două schim
buri, iar în unităţile de bază ale Mi
nisterului Industriei Construcţiilor 
de Maşini coeficientul, de schimburi 
este de numai 1,57, adică sub media 
pe ansamblul industriei. Este întru 
totul justificat ca, numai după ce 
sínt epuizate aceste rezerve impor
tante de creştere a producţiei, să se 
acorde noi fonduri de investiţii pen
tru dezvoltare.

Sporind cu aproape 19 la sulă faţă 
de 1968, producţia industriei chimice 
se va înscrie cu consecvenţă în rit
murile înalte înregistrate în anii tre
cuţi. Accentul se va pune pe dezvol
tarea producţiei de îngrăşăminte, de 
mase plastice, răşini sintetice, fibre 
şi fire sintetice, pentru care sint pre
văzute creşteri fntre 30 şi 44 la sută. 
Cu toate rezultatele bune obţinute în 
ultimii ani, totuşi volumul produc
ţiei in industria chimică este încă 
afectat, din păcate, de darea în func
ţiune cu întîrziere a unor obiective 
importante şi de neatingerea parame
trilor proiectaţi la unele unităţi noi, 
care duc la obţinerea de producţii, la 
unele sortimente, sub prevederile 
planului cincinal.

Datorită insuficientei preocupări de 
a dezvolta producţia internă, în pre
zent se importă o serie de produse 
chimice, denumite de obicei de mic 
tonaj, cum sínt reactivii şi cataliza
torii, consumîndu-se însemnate fon
duri valutare. Este necesar ca Mi
nisterul Industriei Chimice, împreună 
cu Comitetul de Stat al Planificării, 
să organizeze tn anul viitor, pe bază 
de tehnologii elaborate în ţară, ex
tinderea cu investiţii mici a fabrica
ţiei unor asemenea produse necesare 
econonmiei.

Urmărind gospodărirea cit mai ra
ţională a patrimoniului forestier al 
tării, proiectul de plan prevede ca, 
în cadrul unui volum total de masă 
lemnoasă mai mic decit in anul 1968, 
producţia în această ramură să 
crească cu 5,6 la sută prin realizarea 
unor noi paşi în direcţia valorifică
rii superioare a lemnului. încadrarea 
în limitele resurselor prevăzute face 
necesară reducerea normelor de con
sum prin înlocuirea în mai mare mă

sură a lemnului cu alte materiale şi 
folosirea minimă a acestuia în  acti
vităţi auxiliare. Trebuie avut în ve
dere că, potrivit sarcinilor Plenarei 
de ieri a Comitetului Central, în anul 
1970, vor fi stabilite reduceri însem
nate a cotelor de tăiere a masei lem
noase pentru a proteja fondul fores
tier al ţării., Este deci imperios ne
cesar ca, încă din anul viitor, fiecare 
ministre să analizeze în detaliu con
sumurile de lemn şi să asigure toate 
condiţiile pentru micşorarea norme
lor de consum in 19/0 cu cel pU;in 
5 la sută la producţie şl 8 la sută 
la lucrările de investiţii.

Amploarea programului de cons
trucţii, structura cererilor, precum şi 
necesitatea de a promova folosirea 
pe scară mai largă a unor produse 
noi şi înlocuitori, determină o creş
tere în anul 1969 a producţiei indus
triei materialelor de construcţii cu
12,5 la sută.

Asigurînd preponderenţa ramurilor 
industriei grele, ca premisă indispen
sabilă a reproducţiei lărgite şl a 
modernizării bazei tehnico-materiale 
a întregii economii, a spus în con
tinuare vorbitorul, partidul şi statul 
nostru aiordă o atenţie sporită ex
tinderii industriei bunurilor de con
sum, chemată să răspundă cererilor 
creseînde ale populaţiei de asemenea 
produse. Ca o ilustrare a înfăptuirii 
directivelor Congresului al IX-lea al 
P.C.R. privind lichidarea rămînerilor 
în urmă a producţiei bunurilor de 
consum, planul pe anul 1969 pre
vede pentru acest sector un ritm de 
creştere egal cu cel din sectorul mij
loacelor de producţie.

In industria uşoară producţia ur
mează săysporească cu mai mult de 
1,3 miliarde lei peste nivelul stabi
lit prin planul cincinal pentru anul 
următor. Se au în vedere creşteri 
mai însemnate de producţie la tri
cotaje, confecţii şi sticlărie. Sínt de 
remarcat în mod deosebit eforturile 
pe care le face Ministerul industriei 
Uşoare penlru mărirea producţiei pe 
seama folosirii mai bune a capacită
ţilor şi sporirea coeficientului de 
schimburi, care a fost în luna august 
a.c. de circa 2, situindu-se printre 
cele mai bune realizări obţinute de 
ministerele cu industrie prelucră
toare.

îndeplinirea obiectivelor stabilite 
pentru industria alimentară, a cărei 
producţie creşte în anul viitor cu 11 
la sută, solicită concentrarea aten
ţiei spre mai buna organizare a acti
vităţii de contractare, aprovizionare 
şi prelucrare a resurselor agricole. 
Aşa cum a rezultat din dezbaterile 
îoceuliii piciidre a Comitetului cen- 
tral, sínt încă neajunsuri in prelu
crarea superioară a materiilor prime 
— legume, fructe, carne —- şi va 
trebui să se treacă de indată la rea
lizarea unor investiţii simple cu uti
laje din tară care să asigure valori
ficarea superioară a resurselor atlt 
pentru nevoile interne, cit şi pentru 
export.

întreprinderile industriei locale 
trebuie să asigure diversificarea şi 
creşterea producţiei, în funcţie de 
nevoile şi resurseie existente pe plan 
local, iar cooperaţia meşteşugărească 
este chemată să sporească producţia 
îndeosebi pe searna extinderii servi
ciilor către populaţie.

Progresul agriculturii, lărgirea şi 
modernizarea bazei tehnico-materiale 
In această importantă ramură a eco
nomiei noastre, a spus în continuare 
vorbitorul, sínt susţinute printr-un 
amplu program de investiţii din fon
durile statului, care vor Însuma a- 
nul viitor circa 7,6 miliarde lei, cu 
aproape 9 la sută mai mult decit în 
1968. In afară de aceasta, cooperaţi- 
vele agricole de producţie îşi pro- 
pun să realizeze, din fonduri proprii, 
investiţii de 4,7 miliarde lei.

In condiţii climatice normale se 
prevede ca in 1969 producţia agrico
lă să depăşească cu 3,6 miliarde lei 
nivelul maxim prevăzut în planul 
cincinal, cea mai mare parte din spor 
urmînd să fie realizată în coopera
tivele agricole de producţie.

Se estimează că in 1969 se va ob
ţine, pe întreaga tară, o producţie de 
aproape 15 milioane tone de cereale 
faţă de 13,2 milioane tone cit s-a 
realizat in medie anual, în primii trei 
ani ai cincinalului. Totodată, proiec
tul de plan acordă o atenţie sporită 
culturii legumelor. Este ştiut că în 
anul acesta, deşi s-au livrat fondu
lui de stat cu 300 mii tone legume 
mai mult decit în 1967, s-a resimţit 
totuşi lipsa unor sortimente solici
tate de populaţie şi au existat defi
cienţe de aprovizionare în anumite 
perioade ale anului. Pentru remedie
rea acestei situaţii s-a prevăzut ma
jorarea suprafeţelor irigate destinate 
culturii legumelor şl însămînţarea 
cu legume după culturile ce se recol
tează în prima etapă.

Avînd în vedere însemnătatea zoo
tehniei pentru dezvoltarea şl creşte
rea eficienţei agriculturii în ansam
blul ei, proiectul de plan prevede ca, 
la sfîrşitul anului 1969, numărul de 
animale la toate speciile să depă
şească prevederile cincinalului.

Pentru a spori resursele de carne 
fără a afecta şeptelul, este raţional 
ca în anul 1969 să se pună accentul 
pe sporirea greutăţii medii a anima
lelor destinate sacrificării. Se pre
vede, de asemenea, profilarea unui 
număr de peste 1 000 cooperative a- 
gricole pentru creşterea porcilor, In 
localităţile cu tradiţie în acest do- 
meniu.

Intre prevederile de plan pentru 
anul viitor este de subliniat sarcina 
de dublare a suprafeţei ce se va a- 
menaja pentru irigaţii faţă de 1968. 
A.ceasta impune eforturi susţinute
din partea tuturor celor chemaţi să 
contribuie Ia realizarea şi darea în 
exploatare a lucrărilor, la folosirea 
lor completă şi eficientă. Pentru a se 
ajunge la finele anului 1970 la o su
prafaţă totală de circa un milion hec
tare irigate — aşa cum s-a stabilit 
în planul cincinal — este nevoie ca, 
pe lingă urgentarea lucrărilor în sis
temele mari, unde rămînerile în urmă 
sínt mai accentuate, să se acorde a- 
tenţie deosebită sporirii suprafeţelor 
amenajate cu mijloace proprii şl 

.din surse locale de apă, de către
cooperativele agricole de producţie.

Anul viitor continuă în ritm susţi
nut înfăptuirea programului de in
vestiţii prevăzut în planul cincinal, 
program pe care este axată dezvol
tarea viguroasă a întregii noastre 
economii. Volumul investiţiilor din 
fondurile statului, propus prin proiec
tul de plan, însumează 63,3 miliarde 
lei, cu aproape 7 la sută mai mult 
decit realizările preliminate pe anul 
acesta. Vor fi date în funcţiune 770 
de capacităţi şi obiective importante, 
printre care noi capacităţi pentru 
producerea fontei şi oţelului la Com
binatul Siderurgic Galaţi, uzina de 
osii montate, o fabrică de polietilenă, 
noi dezvoltări la uzinele de anvelo
pe, aluminiu, ciment, geamuri, pre
cum şi capacităţi pentru producţia de 
ţesături, tricotaje, Încălţăminte, pro
duse alimentare şi altele.

In anul 1969 se pune accentul In 
continuare pe concentrarea fonduri
lor spre obiectivele principale, pe 
scurtarea duratei de execuţie a lu
crurilor, pe darea in funcţiune la 
termen a noilor obiective. Pentru 
respectarea termenelor de punere în 
funcţiune va trebui accelerat ritmul 
de pregătire a documentaţiilor, în- 
trucit situaţia — deşi mal bună decit 
în anii trecuţi — este încă departe 

a fi satisfăcătoare.
In cadrul mecanismului complex al 

economiei, transporturile şi teleco
municaţiile urmează să înregistreze 
o creştere în concordanţă cu dezvol- 
larca generală. Sporii ea a r  peste 10 
la sută a transporturilor de mărfuri 
şi cu circa 5 la sută a traficului de 
căiători fată de anul 1968, urmează 
să fie asigurată prin folosirea mai in
tensă a mijloacelor existente şi prin 
modernizarea în continuare a bazei 
tehnico-materiale a tuturor formelor 
de transport. Se cere ca aceste spo
riri să fie însoţite de măsuri pentru 
întărirea controlului siguranţei circu
laţiei trenurilor, pentru recrutarea şi 
şcolarizarea cu exigentă sporită a 
personalului.

In continuare, subliniind însemnă
tatea deosebită pe care partidul 
nostru o acordă creşterii substanţiale 
a rolului ştiinţei în rîndul factorilor 
principali care determină dezvolta
rea şi perfecţionarea neîntreruptă a 
întregii activităţii economice şi so- 
cial-culturaie, vorbitorul a spus:

Analizele efectuate de conducerea 
partidului cu ocazia examinării pro
iectului planului de stat au arătat 
că, deşi s-au obţinut unele rezultate 
pozitive în domeniul cercetării ştiin
ţifice, aportul acesteia la progresul 
economie! este încă mult sub nivelul 
real al potenţialului ştiinţific de care 
dispunem şl mai ales al nevoilor le
gate de ritmul de dezvoltare in vi
itor.

Expunînd sarcinile privind dezvol
tarea comerţului nostru exterior, 
vorbitorul a spus;

Creşterea susţinută a producţiei 
materiale, precum şl măsurile preco
nizate pentru îmbunătăţirea conti
nuă a nivelului ei tehnic şi calitativ, 
creează posibilitatea lărgirii în mă
sură însemnată a schimburilor Româ
niei cu alte ţări. In anul viitor vo
lumul comerţului exterior urmează 
să sporească cu peste 9 la sută fată 
de realizările preliminate pe anul în 
curs. Locul principal în cadrul schim
burilor comerciale externe va reveni, 
ca şl pină acum, ţărilor socialiste. 
In acelaşi timp se vor dezvolta rela
ţiile economice cu toate ţările indi
ferent de orînduirea lor soclal-poli- 
tică.

In condiţiile intensificării comerţu
lui exterior al tării noastre, capătă 
o însemnătate crescîndă realizarea 
exemplară, de către toate întreprin
derile şl ministerele furnizoare, a 
sarcinilor de livrare pentru export, 
atît sub aspect cantitativ şi calitativ, 
cit şi din pimet de vedere al terme
nelor stabilite.

Importurile propuse asigură ma
teriile prime, materialele şi utilajele 
cerute de creşterea prevăzută a

producţiei, precum şi achiziţionarea 
unui volum Însemnat de instalaţii, 
complexe. Este o necesitate stringen
tă intensificarea preocupărilor pen
tru restrîngerea importului la stric
tul necesar.

Proiectul de plan pe anul viitor 
— se subliniază în expunere — con
tinuă orientarea fermă a activităţii 
în toate domeniile spre sporirea efi
cienţei economice, realizarea măsu
rilor menite să ducă la eliminarea 
pierderilor, folosirea completă a uti
lajelor, instalaţiilor şi a forţei de 
muncă, gospodărirea judicioasă a re
surselor materiale şi băneşti.

Studiile şi analizele efectuate în 
cadrul acţiunii permanente de orga
nizare ştiinţifică a producţiei şi a 
muncii au scos la iveală importante 
resurse potenţiale existente în între
prinderi. Constituind un puternic im
bold pentru valorificarea lor, planul 
pe 1969 prevede ca productivitatea 
muncii să sporească In industria re
publicană cu 6,8 la sută. In aceste 
condiţii numărul de salariaţi va creş
te  faţă de anul 1968 cu 128 mii, cea 
mai mare parte urmînd să fie atrasă 
în ramurile producţiei materiale şi 
îndeosebi în industrie.

Exprimînd preocuparea de sporire 
a eficientei economice, proiectul de 
plan prevede obţinerea în anul vii
tor a unui volum de beneficii cu 17 
la sută mai mare decit cel realizat 
în anul in curs. Pentru realizarea a- 
cestui obiectiv, o atenţie deosebită 
se cere acordată în contiunare redu
cerii consumului de materii prime 
şi materiale.

După cum este ştiut, indicatorul 
sintetic care caracterizează dinamica 
dezvoltării economice, creşterea re
surselor ce pot fi destinate acumu
lării ;i consumului este venitul na
ţional. Proiectul de plan pe anul 1969 
prevede sporirea venitului naţional 
cu peste 9 la sută. înfăptuind direc
tivele Congresului al IX-lea şi ale 
Conferinţei Naţionale a P.C.R., de a 
aloca o parte însemnată din venitul 
naţional pentru menţinerea unui ritm 
susţinut ai reproducţiei lărgite, pla
nul pe anul viitor prevede ca ponde
rea fondului de acumulare să repre
zinte 30 la sută. Se vor asigura, tot
odată, resurse necesare creşterii ni
velului de trai, care reprezintă ţelul 
permanent al politicii partidului nos
tru. Fondul de consum va creşte cu 
circa 7 la sută, In pian sínt previi- - 
zute fondurile necesare pentru con
tinuarea acţiunii de îmbunătăţire a 
salarizării, astfel ca în 1970 toţi sala
riaţii să beneficieze de majorarea 
salariilor, aşa cum s-a stabilit prin 
Hotărîrea Plenarei C.C. al P.C.R. din 
octombrie 1967. Potrivit proiectului 
de plan, salariul real va creşte cu
5,1 la sută, iar veniturile băneşti ale 
ţărănimii cu peste 6 la sută.

Corelat cu creşterea veniturilor 
populaţiei, vînzările de mărfuri cu

amănuntul prin comerţ vor ajunge 
la 91 miliarde lei, cu circa 7 la sută 
mai mari decit în 1968. Un spor de 
circa 8,5 Ia sută, deci mat mare de
cit media, s-a stabilit la produsele 
alimentare şi în special la lapte, ouă, 
brînzeluri, legume, preparate de car
ne, peşte, unde solicitările populaţiei 
sínt în creştere. Concomitent se vor 
mări livrările de produse nealimen
tare cu circa 5 la sută, lărgindu-se 
desfacerile la confecţii, tricotaje, în
călţăminte, materiale de construcţii, 
articole de uz gospodăresc.

Prevenirea unor neajunsuri în a- 
provizionarea populaţiei, cum au fost 
cele semnalate, impune livrarea rit
mică şi gospodărirea mai bună a 
fondului de mărfuri. Ministerului Co
merţului Interior şi Uniunii Centrale 
a Cooperativelor de Consum le revi
ne sarcina ca, împreună cu ministe
rele furnizoare, să întocmească de la 
începutul anului 1969 grafice de li
vrare pentru toate produsele de ba
ză. Sínt, de asemenea, necesare mă
suri pentru repartizarea mai judi
cioasă a fondului de mărfuri pe teri
toriu şi redistribuirea operativă între 
judeţe, atunci cind este nevoie.

în afara veniturilor directe, obţi
nute ca retribuţie a muncii, popu
laţia va mai beneficia de însemnate 
fonduri alocate de stat pentru dez
voltarea învăţămîntului, sănătăţii, 
culturii şi altor activităţi social-cul- 
turale, care însumează în anul 1969 
circa 33 miliarde lei, cu 3,6 miliarde 
lei mai mult decit s-a prevăzut in 
planul cincinal. Peste 16,5 miliarde 
lei se alocă în 1969 numai pentru 
plata pensiilor, alocaţiilor de stat 
pentru copii, burselor şi ajutoarelor 
de tot felul.

După cum ştiţi, din iniţiativa con
ducerii partidului, cu începere din 
acest an s-a trecut la diversificarea 
construcţiilor de locuinţe pe mai 
multe categorii de confort, finisaj şl 
dotare. Aceste măsuri au făcut posi
bil ca în planul de stat pe anul 1969 
să se prevadă realizarea unui număr 
de circa 90 mii de apartamente fizice, 
cu peste 30 mii mai mult decit în 
1968, ceea ce va permite satisfacerea 
într-o măsură mai mare a nevoilor 
de locuinţe. Ţinînd seama de solici
tările populaţiei penlru cumpărarea 
du loniiiîîs construite cu sprijinul 
statului, se prevede vînzarea în anul 
viitor a 25 mii apartamente în con
diţii de credit sau cu plata integrală 
la contractare.

Planul pe anul viitor cuprinde sar
cini mobilizatoare şi in acelaşi timp 
realiste; el ţine seama de directivele 
Congresului al IX-lea al P.C.R,, de 
necesităţile şi posibilităţile economiei 
noastre naţionale, fiind asigurate 
mijloacele necesare pentru înfăptui
rea tuturor obiectivelor fixate.
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pentru adoptarea bugetului de stat 
pe anul 1969, prezentată de 

tovarăşul Virgil Plrvu, ministrul finanţelor
Proiectul bugetului de stat pe anul 

1969, pe care din însărcinarea Con
siliului de Miniştri îl prezint Marii 
Adunări Nationale spre examinare şi 
adoptare, a spus vorbitorul, se ba
zează pe marile succese obţinute de 
poporul nostru în primii trei ani ai 
planului cincinal, în realizarea obiec
tivelor economice şi sociale stabilite 
de Congresul al IX-lea al Partidului 
Comunist Român. El reflectă în mod 
sintetic, în expresie financiară, sar
cinile ce ne revin în cel de-al pa
trulea an al cincinalului, menite să 
ridice economia şi întreaga viată so
cială pe o treaptă superioară în pro
cesul desăvîrşirii construcţiei socia
lismului în România.

Prevederile proiectului de buget 
reflectă aplicarea în practică încă 
din acest an a unor hotărîri ale Con
ferinţei Nationale a Partidului Co
munist Român din decembrie 1966 
cu privire la creşterea rolului pîr- 
ghiilor financiare în economie.

Pentru ca aceste pîrghii să devină 
un mijloc mai activ de influenţare a 
proceselor economice, în cursul a- 
nului 1968 au fost luate măsuri în 
vederea creării unui cadru organiza
toric adecvat. Astfel, s-au organizat 
Banca Agricolă şi Banca Română de 
Comerţ Exterior, a căror activitate 
a dovedit încă de pe acum justeţea 
înfiinţării lor. In acelaşi timp, prin- 
tr-o mai bună conlucrare între in
stituţiile financiar-bancare şi minis
tere, unele acţiuni de control au fost 
mai bine coordonate.

S-au adîncit studiile cu privire la 
îmbunătăţirea activităţii financiar- 
bancare, sínt în curs de definitivare 
măsurile ce urmează a fi puse în 
aplicare. Pe baza hotărîrilor Plenarei 
Comitetului Central al Partidului Co
munist Român din iunie 1968, au főst 
luate unele măsuri pentru ca siste
mul de impozite să devină un in
strument mai activ în promovarea 
principiilor echităţii în sfera veni
turilor populaţiei.

înainte de a prezenta cifrele pro
iectului de buget pe anul 1969, vă 
rog să-mi permiteţi să raportez 
Marii Adunări Naţionale că bugetul 
de stat pe anul 1968 a fost executat 
în condiţii bune, ca urmare a rezul
tatelor obţinute în îndeplinirea sarci
nilor de plan de către oamenii mun
cii din industrie, din agricultură şi 
din celelalte ramuri şi sectoare de 
activitate. Potrivit datelor provizorii, 
veniturile bugetare se prelimină la
139.3 miliarde lei, iar cheltuielile la 
133,2 miliarde lei, rezultînd un ex
cedent de 6,1 miliarde lei. Acest 
excedent se realizează în condiţiile 
finanţării integrale a sarcinilor pre
văzute în planul de stat al econo
miei nationale.

Rezultatele favorabile obţinute an 
de an în executarea bugetului dove
desc cu o incontestabilă putere de 
convingere caracterul echilibrat al 
economiei naţionale, trăinicia finan
ţelor statului, stabilitatea monedei 
nationale.

Veniturile înscrise în proiectul de 
buget pe anul 1969, a spus în con
tinuare vorbitorul, se ridică la suma 
de 153,1 miliarde lei, cu o creştere 
de 13,8 miliarde fată de execuţia 
preliminată a anului care se încheie, 
iar cheltuielile însumează 152,1 mi
liarde lei. excedentul bugetar este 
planificat la 1 miliard lei.

Acumulările băneşti ce urmează a 
se realiza în anul 1969 depăşesc cu 
circa 5 miliarde lei prevederile pla
nului cincinal aferente acestui an. 
Ele reflectă dinamismul economiei, 
rezervele de care dispunem, rezul
tatele acţiunilor întreprinse din ini
ţiativa partidului în perioada de după 
Congresul al IX-lea.

Sporul de acumulări băneşti, îm
preună cu alte venituri ale statului, 
permite alocarea pentru finanţarea 
economiei naţionale a unor fonduri 
superioare celor stabilite prin planul 
cincinal pentru anul viitor. Up plus 
de 3,1 miliarde lei va fi afectat spo
ririi fondurilor destinate finanţării 
investiţiilor, iar sumele alocate pen
tru acţiunile social-culturale menite 
să contribuie la ridicarea în  conti
nuare a nivelului de trai vor creşte 
faţă de prevederile planului cincinal 
cu 3,6 miliarde lei.

Corespunzător structurii economiei 
noastre, veniturile bugetului de stat 
pe anul 1969 de la întreprinderile şi 
organizaţiile economice socialiste se 
vor ridica la 142,8 miliarde lei, sau
93.3 la sută din total. Impozitele şi 
taxele de la populaţie participă la 
formarea veniturilor bugetare cu 6,7 
la sută.

Reducerea an de an a cheltuielilor 
de producţie şi de circulaţie a de
terminat sporirea rentabilităţii pro
ducţiei, creşterea eficienţei folosirii 
fondurilor. în industrie, bunăoară, 
beneficiile prevăzute a se obţine la 
fiecare mie de lei fonduri de produc
ţie vor creşte în anul 1969 cu circa 
60 la sută fată de anul 1965. Această 
creştere are o însemnătate deosebită, 
deoarece între gradul de eficienţă 
a activităţii economice şi progresul 
tării există o legătură indisolubilă.

în continuare vorbitorul a spus: 
Dacă numeroase întreprinderi au 
reuşit să obţină rezultate bune în 
lupta pentru reducerea cheltuielilor 
neproductive, există însă frecvente 
situaţii cînd nu se acordă suficientă

atenţie acestei probleme, ceea ce 
face ca pe totalul industriei, numai 
în primele 9 luni ale anului în curs 
cheltuielile neproductive să se ridice 
la circa 800 milioane lei. Faptul că 
în cadrul acestor cheltuieli o pon
dere însemnată o deţin dobînzile 
pentru creditele nerambursabile la 
scadenţă, penalizările contractuale, 
alocaţiile şi altele asemănătoare arată 
că nu peste tot există suficientă pre
ocupare pentru întărirea disciplinei 
financiare şi contractuale, pentru 
buna gospodărire a banului public.

Un larg ecou în colectivele din 
unităţile economice, în ministere a 
avut acţiunea întreprinsă din indica
ţia conducerii partidului pentru eli
minarea pierderilor din economie. 
Este edificator faptul că, în urma mă
surilor luate, s-a reuşit ca în anul 
1968 pierderile să fie reduse fată de 
anul 1967 cu 1,7 miliarde lei, res
pectiv cu 43,1 la sută. Cu toate a- 
cestea, mai sînt întreprinderi care 
n-au făcut din rentabilizarea activi
tăţii lor o preocupare de prim ordin 
şi nu au găsit soluţii corespunzătoare 
pentru înlăturarea cauzelor genera
toare de pierderi.

Vorbind în continuare despre finan
ţarea industriei, vorbitorul a spus:

In totalul cheltuielilor prevăzute, 
în proiectul de buget pe anul 1969, 
partea cea mai însemnată, anume
100.4 miliarde lei sau 66,1 la sută, 
reprezintă sumele alocate pentru fi
nanţarea economiei naţionale. Aloca
ţiile bugetare destinate finanţării in
dustriei, împreună cu resursele pro
prii, se ridică la 44,5 miliarde lei, 
ele fiind afectate în primul rînd in
vestiţiilor.

Anul viitor, fondurile de investiţi! 
vor trebui îndreptate cu precădere 
spre terminarea şi punerea neîntîr- 
ziată în valoare a lucrărilor începute. 
O mare atenţie va trebui acordată 
eliminării cheltuielilor neeconomi- 
coase sau exagerate, gospodăririi ju 
dicioase a fondurilor pe şantiere, 
respectării termenelor de dare în 
funcţiune, scurtării perioadelor de 
realizare a parametrilor proiectaţi.

Din analizele făcute pe şantiere 
rezultă că se mai execută încă lu
crări cu costuri prea ridicate. Astfel, 
cu ocazia controalelor făcute de or
ganele bancare în semestrul 1/1968, 
s-au efectuat reduceri în sumă de 
circa 400 milioane lei la documenta
ţiile tehnice, fără ca prin aceasta 
obiectivele respective să fi fost afec
tate.

Sarcini sporite revin Băncii de in
vestiţii, care va trebui să exercite un 
control riguros asupra utilizării, po
trivit dispoziţiilor legale a fondurilor 
de investiţii, astiel ca acestea să fie 
cheltuite cu eficientă maximă.

In vederea realizării sarcinilor de 
control se creează Băncii de Inves
tiţii condiţii mai bune de lucru, între 
atlete şi piin trecerea în viitor a unei 
parti din volumul investiţiilor de la 
sistemul finanţării din buget la sis
temul de creditare.

în anul care urmează, unităţile e- 
conomice vor primi, de la bugetul 
statului sau pe calea creditului ban
car, însemnate sume pentru creşterea 
mijloacelor circulante. Perfecţiona
rea proceselor tehnologice, îmbună
tăţirea aprovizionării şi desfacerii, 
întărirea disciplinei contractuale au 
creat premisele accelerării vitezei de 
rotaţie a mijloacelor circulante ale 
întreprinderilor, realizării sarcinilor 
de plan cu un volum relativ mai mic 
de resurse băneşti. Economiile de 
fonduri aferente accelerării vitezei 
de rotaţie în anul 1969 se evaluează 
la circa 1,5 miliarde lei.

Cu toate rezultatele obţinute, este 
necesar ca pentru gospodărirea cît 
mai judicioasă a mijloacelor circu
lante să se ia măsuri de prevenire 
a stocărilor peste nevoile reale ale 
producţiei, de evitare a fabricării 
mărfurilor care nu au desfacerea a- 
sigurată. Datorită unor asemenea lip
suri, volumul stocurilor supranorma- 
tive existente în economie la data 
de 30 septembrie 1968 se ridică la
3.4 miliarde lei. Volumul ridicat al 
creditelor nerambursate la scadenţă
— în sumă de circa 3 miliarde lei
— este determinat în cea mai mare 
parte de asemenea stocuri.

De aceea, măsurile ce se preconi
zează pentru creşterea rolului cre
ditului în economie urmăresc întă
rirea disciplinei financiare şi de 
plan, prevenirea efectuării unor a- 
provizionări în neconcordantă cu ne
voile reale ale producţiei, încadrarea 
întreprinderilor în fondurile stabi
lite.

Pentru nevoile agriculturii, a spus 
în continuare vorbitorul, se vor chel
tui în anul 1969, de la buget şi din 
resursele proprii ale unităţilor de 
stat şi cooperatiste, suma de 15,5 mi
liarde lei, ceea ce va contribui la 
dezvoltarea bazei tehnico-materiale a 
agriculturii, la realizarea unor pro
ducţii sporite.

Departamentul întreprinderilor A- 
gricole de Stat va trebui să conti
nue, cu mai multă hotărîre, aplica
rea de măsuri pentru rentabilizarea 
tuturor întreprinderilor, astfel încît 
să. ajungem într-o perioadă cît mai 
scurtă la eliminarea pierderilor la 
toate întreprinderile ‘şi fermele.

Ca şi în anit precedenţi, coopera
tivele agricole de producţie au primit

în anul 1968 un sprijin multilateral 
din partea statului, ceea ce a contri
buit la dezvoltare^ şi consolidarea 
acestora, la sporirea avutului obştesc 
şi a veniturilor cooperatorilor. In a- 
cest an, ele au obtinut din partea 
statului credite în sumă de peste 1 
miliard lei pentru lucrări de inves
tiţii, în afară de 4 miliarde lei credite 
de producţie. Anul viitor, coopera
tivele agricole de producţie vor pri
mi credite pe termen lung de 1,2 
miliarde lei, îndeosebi pentru îmbu
nătăţiri funciare, legumicultura, viti
cultură şi pomicultură, la care se 
vor adăuga creditele pentru produc
ţie.

In ceea ce priveşte întreprinderile 
pentru mecanizarea agriculturii, este 
de arătat că măsura luată la mijlo
cul anului 1968 cu privire la trece
rea lor pe principiile gestiunii eco
nomice proprii a creat condiţii fa
vorabile ca într-o perioadă scurtă 
aceste unităţi să-şi acopere cheltuie
lile de producţie din veniturile proprii.

Alocarea în anul 1969 a unui vo
lum important de fonduri pentru 
agricultura socialistă necesită ca 
Banca Agricolă să asigure un control 
mai exigent în vederea respectării 
disciplinei financiare, atît de către 
întreprinderile agricole de stat, cît 
şi de către întreprinderile pentru 
mecanizarea agriculturii.

In proiectul bugetului de stat pe 
anul 1969, pentru finanţarea acţiuni
lor social-culturale sínt prevăzute 
33,3 miliarde lei, cu 2,1 miliarde lei 
mai mult decit în anul 1968, a spus 
în continuare vorbitorul.

Aceste cifre reflectă politica parti
dului de dezvoltare a învătămîntu- 
lui, culturii şi artei, de ocrotire a 
sănătăţii populaţiei. Sumele alocate 
asigură, totodată, acoperirea chel
tuielilor pentru plata pensiilor, aju
toarelor de asigurări sociale, trimi
terilor la odihnă şi tratament.

Merită să relevăm faptul că în ur
ma măsurilor luate în ultimii ani de 
îmbunătăţire a pensiilor şi sistemu
lui de pensionare, volumul pensiilor 
prevăzute în bugetul pe anul 1969 
este de' 9,5 miliarde lei, ceea ce 
reprezintă de două ori mai mult de
cit în anul 1965.

In anul 1969 se prevede să şe fi
nanţeze din londurile centralizate 
ale statului construcţii de locuinţe 
în valoare de 2,5 miliarde lei. Pe lin
gă aceasta, statul va sprijini 
populaţia într-o măsură sporită la  / 
construirea de locuinţe proprietate 
personală, acordîndu-i în condiţii a- 
vantajoase credite de circa 840 mi
lioane lei.

Sporirea continuă a veniturilor 
populaţiei şi creşterea, pe această 
bază, a cererii pentru mărfuri de va
loare mare şi foloşinţă îndelungată 
determină în mod obiectiv o accen
tuare a posibilităţilor şi necesităţilor 
de economisire. Ca urmare, soldul 
depunerilor populaţiei la Casa de E- 
conomii şi Consemnaţiuni a crescut 
în anul 1968 cu 13,5 la sută.

In legătură cu finanţarea altor 
cheltuieli bugetare, vorbitorul a spus:

în vederea asigurării în continua
re a capacităţii de apărare a statului 
s-a prevăzut în proiectul bugetului 
pe anul 1969 suma de 6,4 miliarde 
lei, adică 4,2 la sută din totalul 
cheltuielilor bugetare.

In ceea ce priveşte cheltuielile 
pentru administraţia de stat, este de 
arătat că în urma măsurilor de ra
ţionalizare luate în anul 1968 s-au 
realizat economii care se reflectă şi 
în proiectul de buget pe anul 1969. 
Suma de 2,5 miliarde lei prevăzută 
pentru finanţarea cheltuielilor cu ad
ministraţia de stat trebuie să fie fo
losită cu chibzuinţă, evitîndu-se ori 
ce fel de cheltuieli administrativ- 
gospodăreşti nejustificate.

Bugetele consiliilor populare pe 
anul 1969 se ridică la 19,6 miliarde 
lei. Veniturile proprii ale acestora 
acoperă 80,3 la sută, din totalul chel
tuielilor planificate, fată de 40 la 
sută în anul în curs. Creşterea pon
derii veniturilor proprii este, pe de 
o parte, rezultatul dezvoltării econo
miei locale, iar pe de alta, al lăsării 
la dispoziţia consiliilor populare a 
unor noi surse de venituri obţinute 
din activitatea unităţilor locale, ceea 
ce reduce substanţial dotatiile de la 
bugetul republican. In anul 1969 se 
prevede ca judeţele Braşov, Cluj, 
Mureş, Prahova, Sibiu, Timiş şi mu
nicipiul Bucureşti să-şi acopere in
tegral cheltuielile pe seama venituri
lor proprii şi să verse chiar un anu
mit plus de venituri la bugetul re
publican.

Ponderea principală în totalul chel
tuielilor bugetelor locale o deţin cele 
privind finanţarea acţiunilor social- 
culturale, pentru care este prevăzută 
suma de 11,2 miliarde lei, adică 57,1 
la sută. Pentru finanţarea economiei 
locale este prevăzută suma de 7,4 
miliarde lei sau 37,5 la sută din 
cheltuieli.

In încheierea expunerii, vorbitorul 
a spus:

In conformitate cu legea, din în
sărcinarea Consiliului de Miniştri, vă 
supun spre adoptare contul general 
de execuţie a exerciţiului bugetar 
1969, care cuprinde la venituri 129,3 
miliarde lei, iar la cheltuieli 124,3 
miliarde lei, cu un excedent de 5,0 
miliarde lei.

Festivitatea ridicării drapelului 
Guineei Ecuatoriale la sediul Na
ţiunilor Unite din New York

O .  N .  U .

Rezoluţii 
adoptate de 
Comitetul social 
şi umanitar

New York 18 (Agerpres). — Adu
narea Generală a continuat dezbate
rile asupra raportului Comitetului 
special al O.N.U. pentru aplicarea 
Declaraţiei cu privire la acordarea 
independenţei ţărilor şi popoarelor 
coloniale. Delegaţii care au luat cu- 
vintul s-au pronunţat pentru accele
rarea procesului de eliberare a po
poarelor de sub jugul colonial.

Comitetul, social şi umanitar al A- 
dunării G,en.eraje a O.N.U. a adoptat 
două rezoluţii care recomandă mem
brilor O.N.U. întreruperea legături
lor diplomatice, economice, militare 
şi culturale cu Republica Sud-Africa- 
nă şi Rhodesia. Cele două rezoluţii, 
care au fost adoptate, prima cu 61 
de voturi pentru, 2 contra şi 21 de 
abţineri, iar cea de-a doua cu 81 de 
voturi şi o abţinere, cer guvernului 
R.S.A. şi Rhodesiei să abroge legile 
discriminatorii şi condamnă tortura
rea celor arestaţi pentru vederile lor 
antirasiale.

Coordonate
universale

®i La 18 decembrie, la Fraga 
s-a deschis sesiunea Adunării 
Naţionale a R. S. Cehoslovace.
Sesiunea va dezbate proiectul de 
lege cu privire la bugetul de 
stat pe anul 1969 şi alte măsuri 
în domeniul sistemului financiar, 
precum şi o serie de legi refe
ritoare la îndeplinirea prevederi
lor constituţionale cu privire la 
organizarea federativă a R. S. 
Cehoslovace.

0  Biroul national de statistică 
din Columbia a . anunţat că 
pooulaţia tării va atinge pina la 
sfîrşitul acestui an cifra de 
20 000 000.

®  Preşedintele guvernului re
gional al Sieiliei, Vincenzo Ca
rd io  (democrat-creştin) a demi
sionat marti seara.

Demisia a intervenit în urma 
respingerii de către Adunarea 
Regională a proiectului de lege 
guvernamental privind reforma 
Oficiului sicilian pentru promo
vare industrială.

0  Penlru a 2-a oară la inter
val de numai un an o tinără din 
Torino, în vîrstă de 23 de ani, 
Maria Rita Columbu-Gariano, a 
născut patru gemeni. Trei dintre 
copii trăiesc şi se simt bine. Me
dicii au declarat că Maria Rita 
Columbu-Gariano a urmat un tra
tament special pentru a putea 
avea copii.

Sesiunea 
Suprem al

Moscova 18 (Agerpres). — La Mos
cova s-a deschis sesiunea Sovietului 
Suprem al R.S.F.S.R., la ale cărei lu
crări participă Leonid. Brejnev, 
Alexei Kosîghin, Nikolai Podgornîi,
K. Gherasimov, vicepreşedinte al 
Consiliului de Miniştri, preşedintele 
Comitetului de Stat al Planificării din 
R.S.F.S.R., a prezentat planul dezvol
tării economiei republicii în anul 
1969. Iri proiectul de plan privind

Sovietului
R.S.F.S.R.
dezvoltarea economică a acestei re
publici în anul 1969, care a fost pre
zentat deputaţilor, se arată că în a- 
nul viitor industria R.S.F.S.R. va în
registra o creştere de 7,2 la sută faţă 
de anul acesta. O atenţie deosebită 
se acordă dezvoltării Siberiei şi Ex
tremului Orient sovietic pentru care 
se vor aloca aproximativ o pătrime 
din totalul investiţiilor.

M em orandum ul 
M .A .E .  a l  R .P .D .

C oreene
New York 18 (Agerpres). — La se

diul Naţiunilor Unite a fost difuzat, 
în calitate de document oficial al 
Adunării Generale, textul memoran
dumului Ministerului Afacerilor Ex
terne al Republicii Populare Demo
crate Coreene cu privire la raportul 
„Comisiei ' O.N.U. pentru unificarea 
şi refacerea Coreei". Documentul a- 
rată că acest raport ignoră cu pre
meditare faptul că după incidentul cu 
nava-spion americană „Pueblo“, pe
trecut în ianuarie 1968, Statele Unite 
au săvîrşit numeroase alte provocări 
militare grave împotriva R.P.D. Co
reene pe pămînt, pe apă şi în aer. 
In ciuda acestor fapte evidente, se 
spune în memorandum, „Comisia 
O.N.U. pentru unificarea şi refacerea 
Coreei" încearcă să justifice aceste 
acte ale S.U.A. şi să absolve Statele 
Unite de orice responsabilitate pen
tru pătrunderea navei-spion ameri
cane „Pueblo” în apele teritoriale ale 
R.P.D. Coreene.

In acelaşi timp, Comisia afirmă, în 
raportul său anual, că realitatea in 
Coreea de Sud se caracterizează

prin „stabilitate" şi „progres econo
mic". Faptele însă, se spune în me
morandum, arată că în Coreea de 
Sud există milioane de şomeri, sute 
de mii de oameni care trăiesc în 
mizerie. Coreea de Sud ocupă ulti
mul loc în lume în ceea ce priveşte 
venitul pe cap de locuitor.

Guvernul R.P.D. Coreene a împăr
tăşit întotdeauna principiul că pro
blema unificării Coreei trebuie să fie 
soluţionată în mod independent şl 
paşnic, pe baze democratice. Urmînd 
acest principiu, arată memorandumul, 
guvernul R.P.D. Coreene a insistat 
neabătut asupra creării unui guvern 
central unit, democratic, prin organi
zarea de alegeri generale, atît în 
Coreea de Nord cît şi în cea de Sud, 
fără nici un fel de amestec din afa
ră, în condiţiile în care partidele, 
organizaţiile şi personalităţile poli
tice să se bucure de o deplină liber
tate de mişcare, şi de a desfăşura 
activitatea politică, pe întreg terito
riul coreean după retragerea tuturor 
trupelor străine din Coreea de Sud

---------------® ------ --------

S ev ere  măsuri adoptate  
de guvernul britanic

Londra 18 (Agerpres). — Guvernul 
britanic aplică sever măsurile adop
tate în vederea restrîngerii impor
turilor şi opririi deprecierii situaţiei 
financiare' a ţării. Incepînd de 
miercuri, importatorii şi agenţii lor 
nu mai au permisiunea de a împru
muta valută străină pentru a depune 
la serviciile vamale sumele preala
bile importurilor pe care doresc să 
le facă.

Aceste depuneri obligatorii repre
zintă o parte din măsurile anunţate 
la 22 noiembrie pentru limitarea de
ficitului balanţei comerciale brita
nice. Importatorii sínt obligaţi să 
depună la serviciile vamale 50 la 
sută din valoarea anumitor mărfuri 
manufacturate pe care doresc să le 
cumpere din străinătate, puţind să 
retragă această sumă pentru a-şi 
plăti achiziţiile numai după şase luni. 
Cum serviciile vamale nu plătesc 
nici un fel de dobîndă pentru sumele

depuse, rezultă că această măsură 
are de fapt valoarea unei taxe su
plimentare asupra importurilor (mă
rimea taxei fiind egală cu dobînzile 
pe care importatorii le-ar obţine 
dacă ar plasa suma respectivă la o 
bancă). Aproximativ 40 la sută din 
importurile brilanice sínt afectate de 
această măsură, suma totală ce ar 
urma să fie depusă ia serviciile va
male după şase luni de aplicare a 
noii legi ridicîndu-se la 600 milioane 
lire sterline.

In prima lună de aplicare a legii 
s-a constatat că unii importatori au 
tendinţa de a-şi procura suma pe 
care trebuie s-o depună la serviciile 
vamale prin împrumuturi la bănci 
străine. Aceasta are pentru moment 
un efect pozitiv asupra balanţei de 
plăţi, dar în perspectivă poate fi 
nocivă. De aceea, s-a interzis obţi
nerea creditelor amintite din străi
nătate.

TIMPUL
Soarele răsare la 7 h şi 47 m şi 

apune la 16 h şi 38 m. Vreme închisă 
şi umedă favorabilă precipitaţiilor 
sub formă de lapovită şi ninsoare. 
Vînt potrivit din sectorul vestic. 
Temperatura în uşoară creştere. Mi
nimele vor fi cuprinse între —5 şi 
—3 grade iar maximele între + 2  şi 
+ 3  grade.

RADIO
Buletine de ştiri: 5,00; 5,30; 6,00; 

6,30; 9,00; 11,00; 13,00; 15,00; 20,00; 
24,00; 1,00; 2,00; 4,00 (programul I); 
7,30; 10,00; 12,00; 14,00; 18,00; 19,00; 
21,00 23,00; 0,55 (programul II).

Radiojurnale: 7,00; 16,00; 22,00
(programul I); 17,00 (programul II).

Emisiuni literare: 8,25 — Moment 
poetic. Versuri de Ion Drăgănoiu; 
9,30 — Gdă limbii române 0 Co
mori ale limbii noastre 0  Accentua
rea unor neologisme în limba româ
nă, de conf. dr. Al. Niculescu. 0  
Cronica limbii literare, de George 
Mirea: Fănuş Neagu — „Îngerul a 
strigat". 0 Morfologie şi sintaxă: 
Adverbe predicative, de D. Craşo- 
veanu. 0 Cuvintele şi istoria cul
turii: „Umorul şi teoria umorului", 
de Sorin Stali. 0 Moment liric; 
12,20 — Cronica teatrală de Dinu 
Săraru; 14,10 — Emisiune literară 
pentru şcolari; 15,15 — Bibliotecă 
de literatură română Dimitrie Gan- 
temir: „Istoria ieroglifică"; 21,05 — 
Mituri şi legende: Olandezul zbură
tor; 22,40 — Moment poetic. Versuri 
de Radu Stanca (programul I); 10,30 
- -  File de legendă: „Stejarul din 
Borzeşti" — scenariu radiofonic; 
17,15 — Mioriţa (reluare); 18,05 —

Scriitori ai secolului XX — Eugen 
Ionescu; 22,30 — Cronica teatrală 
(programul II).

Muzică simfonică şi din opere:
14,30; 17,00; 17,30; (programul I); 
10,05; 10,55; 13,50; 16,00; 16,15; 17,45;
20.00 (programul II).

Muzică uşoară şi de jazz: 5,05; 
6,05; 8,30; 11,25; 12,00; 13,20; 15,05; 
16,10; 19,00; 20,30; 0,05—5,00 (pro
gramul I); 7,37; 9,30; 12,15; 14,35; 
17,10; 19,55; 22,00; 22,40; 23,45 (pro
gramul II).

Muzică populară: 10,30; 12,30; 18,05; 
19,30; 22,20 (programul I); 7,00; 8,25; 
13,00; 14,10 (programul II).

TELEVIZIUNE
11.00 Curs de limba germană (relua

rea lecţiei de miercuri)
11.30 T V  pentru specialiştii din a- 

gricultură
12.00 T V  pentru specialişti
12.30 închiderea emisiunii de dimi

neaţă
17.30 Telex T V
17.35 Pentru elevi. Consultaţii Ia fi

zică (clasa a VIII-a)
18,05 Curs de limba rusă (lecţia a 

37-a)
18.30 Studioul p ion ie rilo r... la Cluj
19.00 Telejurnalul de seară
19.30 Publicitate
19,45 Medicul vă sfătuieşte
20.00 Roman foileton: „Forsyte Saqa* 

(VIII)
20.50 Poşta T V
21.00 Ansambluri de muzică populară
21.30 Lira — emisiune de versuri 
21,40 Vînătoarea şi ocrotirea natu

rii: „Capra neagră" film
22.00 Studioul mic. „Hoţul perfect”
22.35 Bmealú- du d.tu plasticL
22.50 Telejurnalul de noapte
23.00 închiderea emisiunii

CINEMA
SIBIU: PACEA: Columna (orele 

8,45; 11,30; 14,30; 17,30; 20,30); TI
NERETULUI: Fratele dr. Homer (ore- 

"le 10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 
20,30); ARTA: Noaptea (orele 9,30; 
11,45; 14,00; 16,15; 18,30; 20,45).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Columna 
(orele 9,00; 11,15; 14,00; 16,30; 19,00; 
21,15); TINERETULUI; Lustragiul (o- 
rele 10,00; 16,30, 18,30; 20,30); UNI
REA: Falsa liră de aur (orele 10,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

C1SNĂDIE: POPULAR: Tarzan — 
omul maimuţă (orele 11,00; 14,00;
16,00; 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Baiul se sîmbătă 
seara (orele 10,00; 16,00 18,00 şi

. 20 ,00 ) .

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Freddy loveşte tu întîi (orele 16,00;
18.00 şi 20,00).

BAZNA-BÄI: Duelul lung (orele
17.00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Pasărea timpurie
(orele 17,00 şi 19,00).

COPŞA MICĂ: Alegere de asasini 
(orele 17,00 şi 19,00).

APOI.DU DE SUS: 23 AUGUST: 
Moartea după cortină (orele 17,00 
şi 19,00).

Cadru din filmul „Fratele dr. Homer" care rulează pe ecranul cinematogra
fului Tineretului din Sibiu
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